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LA UNIÓ EN LLUITA// Un febrer calent als carrers i les carreteres

Sis protestes en menys d’un mes ha protagonitzat LA UNIÓ 
al llarg del mes de febrer

LA UNIÓ Llauradora i Ramadera ha celebrat en menys d’un 
mes un total de sis accions de protesta tant en territori valen-

cià com a Madrid, un fet inusual que demostra la greu situació 
per la qual travessa el camp valencià i que demostra la forta-
lesa de l’organització per a reivindicar al carrer i les carreteres 
el que no es pot resoldre amb el diàleg i la interlocució amb les 
diferents Administracions. / Redacció

camp valenciàACTUALITAT

Així, per exemple, el Port de Castelló eliminarà les bonificaci-
ons als productes importats i el de València les revisarà, un 
gran èxit de LA UNIÓ que era l’única organització que ho havia 
demanat i treballat.

La primera protesta va ser una foguera del vi el passat 26 de 
gener a Caudete de las Fuentes (Utiel-Requena), al costat de 
la resta d’organitzacions agràries i cooperatives. La segona 
va ser convocada per LA UNIÓ a soles en el port de Caste-
lló el 7 de febrer. La tercera es va repetir el 15 de febrer en 
PortCastelló, al costat de les altres organitzacions agràries i 
cooperatives. La quarta es va celebrar, també amb el conjunt 
d’organitzacions agràries i cooperatives, el passat 16 de febrer 
amb tres tractorades simultànies a la província d’Alacant (San 
Isidro, Villena i Planes-Muro). La cinquena va ser la gran i histò-
rica manifestació-tractorada del 21 de febrer a Madrid al costat 
de totes les Unions Territorials d’Unión de Uniones i la sisena 
una protesta conjunta al port a València el 22 de febrer.

Protesta al Port de Castelló el 7 de febrer

Més de 200 persones a peu i 100 tractors de LA UNIÓ Llaura-
dora van tallar el passat 7 de febrer els accessos a PortCastelló 
durant quatre hores per a denunciar la crítica situació que viuen 
els llauradors i ramaders de la Comunitat Valenciana a causa 
de les males collites i els alts costos de producció, que es 
topen amb les importacions deslleials procedents de tercers 
països i la insuficiència de les mesures posades en marxa i 
l’assetjament al qual està sotmés el sector.

LA UNIÓ va sol·licitar la dimissió de la subdelegada del Govern 
a Castelló, Antonia García Valls, davant l’actuació de les forces 
de seguretat de l’Estat que impediren l’accés dels 100 tractors 
a les instal·lacions del port arribats des de diferents punts de la 

Plana Alta per a participar en la protesta. També van procedir 
a desallotjar amb agressivitat d’un en un als concentrats que 
estaven asseguts, malgrat el permís sol·licitat el 15 de gener i 
autoritzat per a la protesta i abans fins i tot de complir-se l’hora 
prevista de finalització que eren les 14 hores.

Carles Peris, secretari general de LA UNIÓ, va qualificar de 
“lamentable i desmesurada l’actitud de la policia obeint ordres 
dels seus superiors que han impedit l’accés dels tractors a la 
protesta malgrat els molts quilòmetres que han fet per a arribar 
fins allí, així com l’obligació de desallotjar les instal·lacions de 
mala manera als participants en la protesta. En una situació 
extraordinària amb el sector asfixiat és molt lamentable aques-
ta actitud i per això demanem la dimissió de la subdelegada 
perquè no és tolerable el que se’ns ha fet”, denuncia Peris.

Grup de LA UNIÓ en la tractorada del 21F a Madrid.

Tractors de LA UNIÓ en la protesta del Port de València del 22F.
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Reunió amb Mazón i Aguirre el 13 de febrer 

El Fòrum Agrari de la Comunitat Valenciana, composat per 
totes les organitzacions professionals agràries (LA UNIÓ, 
AVA-ASAJA, ASAJA Alacant, UPA-PV i CCPV-COAG) i les coo-
peratives de la Comunitat Valenciana, va fer una parada en el 
seu calendari de protestes amb una trobada el passat 13 de 
febrer amb el president de la Generalitat, Carlos Mazón, i el 
conseller d’Agricultura, José Luis Aguirre, per a traslladar les 
reivindicacions del sector a totes les administracions i que va 
finalitzar sense cap compromís ferm.

En el transcurs de la reunió, el sector va traslladar al president 
“la situació crítica per la qual travessen l’agricultura i la rama-
deria valencianes degut a la falta generalitzada de rendibilitat, 
que condiciona el futur de les explotacions i posa en risc el 
principal manteniment econòmic de milers de famílies”. Orga-
nitzacions agràries i cooperatives atribueixen aquesta pèrdua 
continuada de rendibilitat a la combinació de diferents factors: 
d’una banda, els efectes sobre la productivitat i la competi-
tivitat derivats de l’entrada en vigor de la PAC i de diferents 
mesures contemplades en el Pacte Verd Europeu; d’una altra, 
el desmesurat increment dels costos de producció, agreujat 
per circumstàncies sobrevingudes com la guerra a Ucraïna o 
el conflicte entre Israel i Palestina.

Prèviament, l’aleshores Senador del PSOE i expresident de la 
Generalitat Valenciana, Ximo Puig, va rebre també al conjunt 
del sector acompanyat dels responsables agraris en les ins-
titucions i al partit, per escoltar les demandes sectorials i les 
motivacions per la mobilització iniciada dies abans.

També la Unió Llauradora i Ramadera va reunir-se amb la 
Delegada del Govern a la Comunitat Valenciana, Pilar Ber-
nabé, per a traslladar-li les demandes de l’organització en 
referència a totes estes protestes. De la mateixa manera, una 
representació de LA UNIÓ també es va desplaçar a Madrid per 
a reunir-se amb diputats i diputades de la Comunitat Valencia-
na del PSOE, PP i Compromís, amb la finalitat de presentar les 
seues propostes reivindicatives.

Protesta al Port de Castelló el 15 de febrer

Al Port de Castelló es va celebrar de nou la segona protesta 
conjunta de totes les organitzacions agràries i cooperatives per 
a denunciar la competència deslleial i l’entrada de plagues i 
malalties. Es van buidar caixes amb banderes de països ter-
cers que contenien mandarines en protesta contra l’entrada 
de plagues i malalties com el cotonet, la falsa arna, el HLB o la 
taca negra, que han introduït països tercers o que amenacen 
amb arribar a Europa sense els controls deguts.

El president de PortCastelló, Rubén Ibáñez, va acudir a la con-
centració i es va comprometre a debatre en el Consell d’Adminis-
tració la revisió de les bonificacions del 40% a les importacions 
de cítrics, qüestio que finalment es va aprovar convertint-se en 
un gran èxit de LA UNIÓ, que va ser l’organització que l’havia 
sol·licitat i treballat al llarg de les últimes setmanes.

Tractorades de protesta a Alacant

Les organitzacions agràries, amb el suport de les Cooperati-
ves, van realitzar el 16 de febrer una gran tractorada simultània 
en tres punts estratègics de la província: San Isidro-Orihuela, 
Villena i Planes-Muro d’Alcoi.

El Fòrum Agrari, on participa LA UNIÓ, es va reunir amb el president 
de la Generalitat, Carlos Mazón i el conseller d’Agricultura, José Luis 
Aguirre.

Pancarta de LA UNIÓ en la protesta del Port de València del 22F.

Reunió de LA UNIÓ amb la 
Delegada del Govern, Pilar 
Bernabé.
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La mobilització, que va comptar amb una massiva participació 
de 450 tractors, representa la unió d’un sector especialment 
desfavorit per uns preus baixos en origen, la competència des-
lleial de països tercers i el problema de l’aigua. 

LA UNIÓ destaca les traves que la Subdelegació de Govern 
a Alacant van posar a les protestes amb l’intenció de minvar 
la convocatòria, comunicant unes hores abans que no podri-
en realitzar-se per autovies, tal com estava planificat des d’un 
principi. Per això, es va demanar el dijous la dimissió del sub-
delegat de Govern a Alacant, Juan Antonio Nieves, per no estar 
a l’altura del càrrec i per haver-se negat en rotund al fet que el 
sector agrari expresse les seues reivindicacions amb normalitat 
i sense voler ocasionar cap malestar a la societat. 

Alguns dies després, llauradors i ramaders de la província 
d’Alacant van rebre propostes de sancions que van entre els 
100 i 1.200 euros per participar en estes tractorades. LA UNIÓ 
va lamentar i rebutjar estes multes, a la vegada que va criti-
car a la Subdelegació del Govern a Alacant per permetre que 
aquestes arriben als llauradors. “En un moment de crisi tan 
greu com la que pateix el camp, les autoritats haurien de ser 
més sensibles amb la problemàtica dels llauradors i no acarnis-
sar-se encara més amb ells”, indica. LA UNIÓ va sol·licitar una 
reunió urgent amb el subdelegat del Govern a Alacant, Juan 
Antonio Nieves, per a analitzar aquesta situació generada amb 
les multes, i ja hi havia una data fixada a l’hora de tancar esta 
informació.

Al tancament d’esta edició el Subdelegat del Govern havia 
accedit a una reunió sol·licitada per LA UNIÓ per analitzar els 
fets del mes de febrer a Alacant i sol·licitar la retirada de les 
sancions que tenen el rerefons de limitar el dret constitucional 
de manifestació.

Protesta històrica a Madrid el 21 de febrer

Sota el lema “Sobren els motius”, més de 800 llauradors i 
ramaders de LA UNIÓ Llauradora i Ramadera i 15 tractors, 
procedents de diversos punts de la Comunitat Valenciana, van 
participar el passat 21 de febrer a Madrid en la manifestació 
històrica convocada per la seua organització estatal Unión de 
Uniones.

La mobilització, en la que van participar més de 1.500 trac-
tors i 13.000 persones procedents de tota Espanya, pretenia 
denunciar la crítica situació que viuen els llauradors i ramaders 
a causa de les males collites i els alts costos de producció, 
que es topen amb la insuficiència de les mesures posades en 
marxa i a l’assetjament des de totes les instàncies al qual està 
sotmés el sector.

Cal esmentar els continus impediments que van protagonit-
zar les subdelegacions del Govern i la Delegació del Govern a 
Madrid per a dur a terme la protesta. Dels 1.500 tractors previs-
tos únicament van accedir al centre de Madrid uns 500 i la resta 
van ser retinguts en diferents punts abans d’arribar i d’eixa últi-
ma xifra només van arribar al Ministeri d’Agricultura uns 70. LA 
UNIÓ va qualificar de molt greu aquest fet, “al no autoritzar 
l’entrada de tractors vulnerant així el dret de manifestació”.

Carles Peris va reclamar “mesures reals i eficaces” i no amb 
anuncis “buits que aborden els problemes d’una manera 
superficial i no serveixen per a la magnitud de la crisi que tra-
vessa el sector productor”.

L’organització considerava que hi ha suficients motius de pes 
per a convocar al sector a la mobilització. “La Llei de la Cadena 
Alimentària no compleix amb un dels seus principals objectius 
com és el que el preu que perceben els llauradors i ramaders 
pels seus productes compense almenys els seus costos pro-
ductius. Els olivicultors i viticultors valencians s’han quedat fora 
de les ajudes de totes les Administracions, els cerealistes han 
tingut mala collita i baixos preus igual que molts altres sectors, 
el Govern signa un acord internacional per a retirar les ajudes 
al gasoil agrícola, els ramaders continuen sacrificant animals 
per uns plans de sanitat irracionals i patint els efectes de la 
falta de pastures, no se simplifica la PAC i s’aproven constant-
ment noves exigències ambientals que ens carreguen de més 

Llauradors de LA UNIÓ en la protesta de Madrid. Una representació de LA UNIÓ es va reunir a Madrid amb diputats i 
diputades, senadors i senadores, de la Comunitat Valenciana al Con-
grés dels Diputats i Senat del PSOE, PP i Compromís

Protesta a San Isidro (Vega Baja).

Tractors de LA UNIÓ en la tractorada del 21F a Madrid.
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costos i més burocràcia”, són alguns dels assumptes sense 
resposta, segons assegura el secretari general de LA UNIÓ, 
Carles Peris.

També insisteix LA UNIÓ que “el Govern incompleix les lleis i 
les sentències dels tribunals com la del contracte de doble tari-
fa per al regadiu quan hi ha un increment de cost per la sequera 
i es rega més i més car, patim la competència deslleial de les 
importacions que no respecten les normes que ens imposen 
a nosaltres, no s’atallen els danys als cultius ni la infecció al 
nostre bestiar que provoca la fauna silvestre, les assegurances 
agràries són cada vegada més cares i protegeixen menys. Ens 
sobren les raons per a eixir al carrer una altra vegada”, opina 
Carles Peris.

Bonificacions ports després de la qual el president de Port-
Castelló es va comprometre a eliminar les bonificacions als 
cítrics importats de tercers països, tal com li havia sol·licitat 
l’organització.

Protesta al Port de València el 22 de febrer

El secretari comarcal de LA UNIÓ Llauradora a la Plana Baixa, 
David Esteban, va ser detingut en la protesta que va protago-
nitzar el passat 22 de febrer l’organització al costat d’altres en 
el Port de València. Després de quasi sis hores detingut en la 
comissaria de Sapadors de València i passar pel jutjat de guàr-
dia, finalment va ser posat en llibertat amb mesures cautelars.

La jornada començava amb l’eixida dels tractors des del nord 
i el sud de València. Fins a 300 i 3.000 persones van confluir 
a partir de les 10 en l’Edifici del Rellotge del Port de València. 
Exigien a totes les administracions “un canvi radical de les polí-
tiques agràries i ambientals de la Unió Europea, que estan afo-
nant la rendibilitat dels productors i posant en perill la sobirania 
alimentària europea”.

Després dels parlaments, en els quals va intervindre en repre-
sentació de LA UNIÓ el seu secretari general, Carles Peris, les 
entitats van cremar palla creant una cortina de fum i van llançar 
al sòl diversos productes agraris que estan patint una insos-
tenible crisi de rendibilitat, com ara taronges, mandarines, vi, 
ametles, cereals, etc. Entre els cartells va haver-hi missatges 
que van interpel·lar als polítics i els consumidors: “Europa, vols 
llauradors o no?”, “Sense llauradors menjarem pedres” o “Cui-
dem el bosc verd que no es crema”.

Al final de la protesta, una bona representació de LA UNIÓ a la 
qual es van sumar manifestants de totes les organitzacions, es va 
dirigir cap la seu de l’Autoritat Portuària de València amb l’objectiu 
d’entrevistar-se amb la seua presidenta, Mar Chao, però la Policia 
Nacional va tallar el pas provocant fortes càrregues, espentes i 
la detenció del secretari comarcal de la Plana Baixa David Este-

ban que, després dels tràmit habituals en estos casos, va ser 
posat en llibertat sense mesures cautelars. Uns dies després de 
la protesta, el Consell d’Administració del Port de València va 
informar a LA UNIÓ que anava a revisar el sistema de les actuals 
bonificacions als productes agraris importats, un altre aconse-
guiment de LA UNIÓ, que ha estat l’única organització agrària 
que ha sol·licitat formalment la supressió de les bonificacions de 
les taxes portuàries a les importacions de productes de països 
tercers a través d’escrits, reunions i protestes.

Les entitats convocants van demanar la dimissió de la delegada 
del Govern en la Comunitat Valenciana, Pilar Bernabé, tant per 
les dificultats i les modificacions d’itineraris a última hora que va 
dictar als tractors per a arribar a la ciutat com pel desproporci-
onat ús de la violència per part de les forces de seguretat en el 
port.

Crítiques per a totes les institucions

El resultat del Consell de ministres d’Agricultura del passat 26 
de febrer a Brussel·les va ser decebedor. LA UNIÓ va criticar 
així la falta de serietat del comissari d’Agricultura, l’absència 
d’anàlisi de la competència deslleial de les importacions de 
tercers països i la necessitat urgent d’incorporar clàusules 
espill en els tractats de lliure comerç, a més de la hipocresia 
del ministre d’Agricultura, Luis Planas.

“La Unió Europea continua donant l’esquena al camp valencià, 
afavorint les produccions i comercialització de tercers països 
sense incorporar les clàusules espill en els acords que estan 
debatent-se i que té previst aprovar de manera quasi imminent, 
negant el problema”, assenyala LA UNIÓ.

L’organització recorda que aquestes clàusules podrien servir per 
a frenar la competència deslleial que s’està generant amb altres 
països des de fa temps, afavorint, per fi, la producció i comer-
cialització en igualtat de condicions. “La UE ens utilitza com a 
moneda de canvi en temes polítics i després també afavoreix a 
les grans empreses i fons d’inversió, que són els únics benefici-
aris dels acords amb tercers països, amb inversions i normatives 
més laxes que les nostres. És un abús i un abandó continu el 
que patim els professionals agraris europeus i es posa de mani-
fest que la UE només treballa per a quatre grans empreses”, 
assenyala Carles Peris, secretari general de LA UNIÓ.

En este sentit, manifesta la seua desaprovació per les declara-
cions del comissari d’Agricultura, que tira pilotes fora sobre la 
responsabilitat europea dels acords comercials de Mercosur i el 
Marroc. “Si això no és política agrària, què és? És l’ús de l’agri-
cultura i la ramaderia com a moneda de canvi d’una forma des-
carada. El Comissari d’Agricultura no ha entés res malgrat tindre 
els tractors a la seua porta”, comenta l’organització. En aquest 
sentit, assenyala que el ministre d’Agricultura es torna igual que 

Protesta de LA UNIÓ al Port de Castelló.
Imatge de Carles Peris i altres persones de LA UNIÓ en les protestes 
agràries.
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es va anar, sense aconseguir res en un Consell que s’antullava 
per a l’opinió pública un punt d’inflexió en les mobilitzacions.

D’altra banda, l’organització sí valora positivament que es tinga 
en compte la petició de flexibilització de la interpretació de la 
clàusula de força major del reglament de finançament de la 
PAC, tenint en consideració el context actual i les conseqüèn-
cies de desestabilització per la guerra a Ucraïna.

A nivell estatal, l’organització lamenta la desídia de Planas en 
sentir-se eximit de culpes per com està la situació del sector 
agrari. “Hem llegit que el ministre diu que “a un problema euro-
peu, una resposta europea” com si ell no tinguera res a veure o 
no formara part de la presa de decisions d’Europa que ens han 
portat fins on estem”, critiquen des de LA UNIÓ. “Hi ha moltes 
coses que ell sí que pot fer en un altre àmbit perquè el camp vaja 
millor, així que ens sembla que més aviat vol escórrer l’embalum 
i passar la creïlla calenta a uns altres”, afig. L’organització con-
sidera una hipocresia que el Ministre Planas apel·le a la neces-
sitat de diàleg entre les institucions europees i els llauradors i 
ramaders quan ell, a Espanya, ho restringeix en bloquejar les 
eleccions al camp, deixant discrecionalment fora de la interlocu-
ció institucional a la nostra organització estatal Unión de Unio-
nes, que ha acreditat de forma sobrada la seua representativitat 
i solvència amb el seu treball reivindicatiu en aquests anys, en 
les urnes allí on s’han celebrat consultes i amb el suport massiu 
i històric demostrat en la tractorada del 21 de febrer passat.

LA UNIÓ també ha criticat que Planas s’haja dedicat a fer 
anuncis que no ha arribat a concretar, sobretot amb l’obligació 
de complimentar el quadern digital d’explotació que tant de 
rebuig ha generat al sector productor. 

Tampoc pot eludir la seua responsabilitat sobre els motius 
d’aquestes protestes el conseller d’Agricultura, José Luis Aguirre. 
“El nou equip de Conselleria, després de set mesos en el càrrec, 
no pot dedicar-se a llançar contínuament pilotes fora, tirant les 
culpes a Madrid i Brussel·les, com si no fora amb ell la cosa quan 
es poden fer coses en clau de política agrària autonòmica”. 

Taula reivindicativa

 •  Garantir uns preus dels productes agraris que permeten 
la sostenibilitat econòmica de les explotacions agrícoles i 
ramaderes, en línia amb el que estableix la llei de la cadena 
alimentària.

•  Desenvolupament normatiu de totes les possibilitats d’excep-
ció en competència que permet la PAC.

•  Una PAC més mediterrànea i que contemple la idiosincràsia 
dels cultius de regadiu així com de la necessitat de recolzament 
als sectors de secà i del nostre model ramader sostenible.

•  Mesures extraordinàries per alleujar l’escalada dels costos 
de producció agrícoles i ramaders.

•  Nou sistema nacional d’assegurances agràries adaptat a les 
necessitats dels llauradors i ramaders, i no als beneficis de 
les companyies asseguradores.

•  Implantar assegurança de costos/ingressos agraris.

•   Posada en marxa d’un Pla de reconversió i reestructuració 
per als sectors agraris en crisi.

•  Implicació de totes les administracions públiques, tant en 
recursos humans com econòmics, per afrontar les amenaces 
fito i zoosanitàries actuals, destacant el tractament en fred.

•  Potenciar la investigació agrària i recolzament a la innovació 
en explotacions i empreses agroalimentàries, evitant la pro-
hibició de fitosanitaris sense alternatives eficaces en la lluita 
contra plagues i malalties vegetals.

•  Compensació als sectors ramaders pels increments de cos-
tos derivats de les majors exigències mediambientals i d’apli-
cació dels respectius Reals Decrets d’ordenació sectorial.

•  Mesures dirigides a aconseguir una convivència entre el sec-
tor citrícola i apícola valencià.

•  Simplificació dels tràmits administratius relatius a les instala-
cions agrícoles i ramaderes.

•  Eliminar restriccions a l’activitat arrossera dins dels parcs 
naturals.

•  Exigir clàusules espill en les produccions agrícoles i rama-
deres que s’importen d’altres païssos tercers, de forma que 
existisquen les mateixes condicions de producció dins i fora 
de la Unió Europea per als aliments que arriben als nostres 
consumidors.

•  Diferenciar en els punts de venda, a través de l’etiquetatge, 
els productes de la Unió Europea respecte dels importats 
des de països tercers.

•  Reconeixement i major recolzament al cooperativisme agroa-
limentari, com instrument principal de vertebració i millora de 
la rendibilitat de les explotacions agrícoles i ramaderes, l’ac-
cés a mercats de valor i d’adaptació al nou model productiu.

•  Adaptar la Reforma Laboral a les necessitats de les campa-
nyes agràries.

• Rebaixa significativa del mòdul de l’IRPF agrari.

•  Revisió del Codi Penal i augment de recursos per millorar la 
lluita contra els robatoris al sector agrari.

•  Llei Emergència per danys de fauna salvatge.

•  Manteniment dels caudals per a regadiu del transvasament 
Tajo-Segura. Anàlisi dels recursos hídrics i inversió en obres 
hidràuliques. 

camp valenciàACTUALITAT

LA UNIÓ agraeix la participació en tot este calendari 
de mobilitzacions a totes les persones llauradores i 
ramaderes afiliades i simpatitzants i a totes aquelles 
que d’una forma o altra ens han donat suport. La 
lluita per la dignitat continuarà si no hi ha una 
resposta convincent de les Administracions.

Vídeos de totes les protestes de LA 
UNIÓ al mes de febrer en les diferents 
televisions en este enllaç i QR: 
https://bit.ly/launioenlluita. 

Carles Peris assetjat per les forces de Seguretat /Foto Eva Mañez.
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Abre el QR y síguenos en nuestras redes sociales para 
descubrir día a día nuestros logros: 
linktr.ee/uniollauradora 

ELS ÈXITS DE  

LA UNIÓ que la Conselleria d’Agricultura publique en el Informe 
Semanal de Precios el precio en origen de las diferentes varieda-
des de aguacate a nivel provincial.

Este logro ayudará a las personas profesionales que cultivan agua-
cate a tener mayor rentabilidad y competitividad.

LA UNIÓ logra que el Puerto de Castelló (PortCastelló) suprima 
las bonificaciones a las tasas portuarias en las importaciones de 
cítricos procedentes de países terceros. 

Este logro ayuda a las personas profesionales a tener más rentabi-
lidad, ganar competitividad y estabilidad en sus ingresos.

LA UNIÓ logra que la Autoridad Portuaria de València suprima las 
bonificaciones a las tasas portuarias en las importaciones de cítri-
cos procedentes de países terceros.

Este logro ayudará a las personas profesionales que cultivan cítri-
cos a tener mayor rentabilidad y competitividad, así como estabi-
lidad en sus ingresos.

Publicación precios semanales para el 
aguacate

Supresión de las bonificaciones de las tasas 
portuarias del Puerto de Castelló para los 
cítricos importados 

Supresión de las bonificaciones de las tasas 
portuarias del Puerto de València para los 
cítricos importados 

2.c. Asegurar el buen funcionamiento de los mercados de pro-
ductos básicos alimentarios y facilitar el acceso información 
sobre los mercados para limitar la extrema volatilidad de los 
precios de los alimentos

17.10. Promover un sistema de comercio multilateral universal, 
basado en normas, abierto, no discriminatorio y equitativo. 

Objetivos de Desarrollo Sostenible

Objetivos de Desarrollo Sostenible

Distribuidor Ofi cial:

-  VENTA Y REPARACIÓN DE BOMBAS 
DE AGUAS LIMPIAS Y RESIDUALES

-  INSTALACIONES HIDRÁULICAS, ELÉCTRICAS 
Y EQUIPACION DE POZOS

-  INSTALACIÓN Y MANTENIMIENTO 
DE CENTROS DE TRANSFORMACIÓN

-  BOMBEO SOLAR, TELECONTROL, 
CALDERERÍA Y AFOROS

-  SISTEMAS DE FILTRADO Y TRATAMIENTO 
DE AGUA

C/ Senyera, 9  Polígono Industrial del Mediterráneo   
46560 MASSALFASSAR (Valencia)     

Tel. 96 140 08 66/61       
www.citi-sa.com · administracion@citi-sa.com

Servicio de Guardia para averías urgentes: 

96 140 08 66
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2.3. Incrementar la productividad y los ingresos de las agricul-
turas familiares, entre otras cosas mediante conocimientos, 
servicios financieros, mercados y oportunidades para la gene-
ración de valor añadido.

2.4. Asegurar la sostenibilidad de los sistemas de producción 
de alimentos y aplicar prácticas agrícolas resilientes.

16.b. Promover y aplicar leyes y políticas no discriminatorias 
en favor del desarrollo sostenible

17.10. Promover un sistema de comercio multilateral universal, 
basado en normas, abierto, no discriminatorio y equitativo.

11.a. Apoyar los vínculos económicos, sociales y ambientales 
positivos entre las zonas urbanas, periurbanas y rurales 

Objetivos de Desarrollo Sostenible

Objetivos de Desarrollo Sostenible

Objetivos de Desarrollo Sostenible

Objetivos de Desarrollo Sostenible

camp valenciàLES PROPOSTES DE 

LA UNIÓ propone que, de acuerdo con la normativa europea esta-
blecida en el RD (UE) 2023/2429, se regulen normas de comercia-
lización específicas aplicables al caqui, en las que se dispongan, al 
igual que para otros sectores, los requisitos de calidad necesarios 
para evitar que sea cada operador comercial quien sea el que deci-
da arbitrariamente sus propias normas de calidad y que provocan 
fuertes destríos.

Este logro ayuda a las personas profesionales a obtener más ren-
tabilidad y ganar competitividad.

LA UNIÓ propone que en el marco de las Comisiones del Consejo 
de Administración de la Autoridad Portuaria de València y Caste-
lló se cree una Comisión Delegada del Consejo para el Desarro-
llo Sostenible de la Sociedad Valenciana, con la participación de 
entidades representativas de los diferentes sectores económicos 
como el agrario, con el objetivo de asesorar sobre la priorización 
de impulsar algunos tráficos de mercancías que beneficien nuestro 
territorio y descartar otros que pudiesen perjudicarnos. 

Ayuda a las personas profesionales: Rentabilidad y competitividad. 
Estabilidad ingresos 

LA UNIÓ propone que los agricultores puedan consultar y des-
cargar la información de las compras de fitosanitarios para su 
explotación del RETO (Registro Electrónico de Transacciones y 
Operaciones con Productos Fitosanitarios) desde el CUE (Cua-
derno Digital de Explotación Agrícola) que les facilitan las admi-
nistraciones autonómicas o el CUE comercial. El RETO registra 
en tiempo real las compras de fitosanitarios que realizan los agri-
cultores para sus explotaciones, garantizando así una trazabilidad 
completa de la cadena de suministro de estos productos. De este 
modo, los agricultores no tendrían que presentar los documentos 
que acrediten la compra para su anotación en el CUE.

Este logro ayudará a las personas profesionales a tener mayor ren-
tabilidad y competitividad.

LA UNIÓ propone que la convocatoria de 2024 de Ayudas de 
Competitividad Ganadera se publique con anterioridad al 15 de 
marzo para permitir a los ganaderos adaptar sus explotaciones sus 
explotaciones individualmente, para el cumplimiento de la normati-
va SANDACH y exigencias ligadas al seguro de retirada individual.

Este logro ayuda a las personas profesionales a tener más rentabi-
lidad y ganar competitividad.

LA UNIÓ propone el establecimiento de precios que cubran, al 
menos, los costes efectivos de producción para los productos agrí-
colas destinados a la Industria. 

Ayuda a las personas profesionales: Rentabilidad y competitividad. 

LA UNIÓ propone que los ingresos derivados de indemnizaciones 
de seguros agrarios y ayudas acopladas a los cultivos se sumen a 
las operaciones con derecho a recibir compensación a tanto alza-
do por las cuotas del IVA asumidas o abonadas por los agricultores 
y ganaderos bajo el régimen especial de la agricultura, ganadería y 
pesca del IVA, por considerar estos ingresos como parte integrante 
del precio final que los productores reciben o deberían recibir por 
la venta de sus productos. 

Ayuda a las personas profesionales a lograr mayor rentabilidad y 
competitividad.

Normativa de calidad comercial para el 
caqui

Creación de Comisión Delegada para el 
Desarrollo Sostenible en el Puerto 
de València y Castelló 

Acceso al RETO desde el CUE

Publicación antes del 15 de marzo de las 
Ayudas de Competitividad Ganadera 2024

Establecimiento normativo de un precio 
remunerador para la industria 

Indemnizaciones por seguros agrarios y 
Ayudas Acopladas en la compensación del 
IVA en el Régimen Especial de IVA para 
Agricultores y Ganaderos

Abre el QR y síguenos en nuestras redes para descubrir 
día a día las propuestas en las que estamos trabajando:
linktr.ee/uniollauradora 
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TURRÓN// No existe voluntad de pagar un precio que cubra los costes de producción

Las grandes turroneras de la IGP rompen negociaciones con 
LA UNIÓ y Conselleria por el precio de la almendra

LA UNIÓ denuncia que las grandes empresas turroneras que 
forman parte de la IGP han roto el diálogo mantenido en 

los últimos meses, con la mediación de la Conselleria de Agri-
cultura, tras negarse a pagar a los productores un precio que 
cubra al menos los costes efectivos de producción, tal y como 
marca la Ley de la Cadena Alimentaria. Mientras esto sucede, 
las importaciones de almendra de terceros países crecen sin 
parar en la Comunitat Valenciana. / Redacción

camp valenciàACTUALITAT

En octubre del pasado año, LA UNIÓ Llauradora instó a la 
Conselleria de Agricultura a trabajar para que los fabricantes 
de turrón amparados en las IGP Jijona y Turrón de Alicante 
utilizaran almendras producidas aquí, ya que este organismo 
iba a modificar su pliego de condiciones para poder utilizar 
almendras de cualquier parte del mundo como así se aprobó 
finalmente. “No puede ser que una marca que hace referencia 
a la identificación geográfica protegida de una zona y que se 
utiliza de promoción del turrón, no apueste de forma clara por 
el producto más próximo posible a esa zona demarcada”, afir-
ma LA UNIÓ.

El director general de Desarrollo Rural de la Conselleria de Agri-
cultura, Javier Benito, a quien hay que reconocer su trabajo para 
lograr una solución satisfactoria, recogió el guante lanzado por 
la organización agraria y se entabló un proceso de negociación 
con varias reuniones. Todo parecía encauzado hasta que las 
empresas turroneras que dominan la IGP rompieron el diálogo 
tras negarse de forma tajante a introducir en un documento de 
trabajo un punto en el que se hacía referencia a pagar por la 
almendra un precio por encima del coste efectivo de produc-
ción, una cuestión además que estipula la normativa estatal en 
materia de funcionamiento y mejora de la cadena alimentaria.

LA UNIÓ indica que los grandes turroneros no tenían ninguna 
voluntad de llegar a un acuerdo y la prueba más evidente es 
que prefieren la almendra importada frente a la autóctona. Un 
informe que acaban de elaborar los servicios técnicos de LA 
UNIÓ, con datos oficiales, corrobora lo anterior al revelar que la 
Comunitat Valenciana importó de otros países en 2023 un total 
de 72,13 millones de kilogramos de almendras sin cáscara, lo 
que supone el tercer año desde que existen datos con un mayor 
volumen importado y un incremento del 225% sobre 2022.

El pasado año además se importó a nuestro territorio mucho 
más barato, con una cantidad media de 3,63 €/kg, lo que supo-

ne un descenso del valor del 29% respecto a 2022. Hay que 
indicar además que el 70% de las importaciones de almendra 
de España -el total son 103,6 millones de kilos-, vinieron a la 
Comunitat Valenciana.

LA UNIÓ ha pedido de nuevo a la Conselleria de Agricultura 
que excluya al Consejo Regulador de las IGP Jijona y Turrón 
de Alicante y a sus empresas asociadas de la posibilidad de 
acceder a cualquier ayuda o subvención financiada con líneas 
presupuestarias (propias, ajenas o cofinanciadas) de la Gene-
ralitat mientras no usen de forma fehaciente almendra produ-
cida en nuestro territorio.

Cabe señalar que los precios que percibieron los productores 
valencianos de almendra durante la pasada campaña fueron 
ruinosos por la falta de demanda, fundamentalmente los de 
nuestra variedad autóctona Marcona. “Sufrimos precios cada 
vez más bajos mientras soportamos la competencia desleal de 
almendra importada de terceros países y los industriales turro-
neros se aprovechan de una marca de aquí para poner almen-
dra de fuera de la Comunitat Valenciana”, indica LA UNIÓ. 

Ver enlace: 
https://www.youtube.com/watch?-
v=Bp8ibBLO774 y QR
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NTG// Pas endavant cap a la promoció de l’ús sostenible de recursos naturals

Noves Tècniques Genòmiques (NTGs): Avanços, controvèrsies 
i perspectives

La Comissió Europea ha fet un pas significatiu cap a la pro-
moció de l’ús sostenible de recursos naturals crucials en 

presentar una proposta de reglament centrada en les plantes 
obtingudes mitjançant Noves Tècniques Genòmiques (NTG). 
La Comissió de Medi Ambient, Salut Pública i Seguretat Ali-
mentària del Parlament Europeu va adoptar una posició deci-
siva respecte a les NGT, amb una votació que va tindre 47 vots 
a favor, 31 en contra i 4 abstencions. / Ricard Ballester

camp valenciàACTUALITAT

La proposta de la Comissió estableix dues categories per a les 
plantes obtingudes mitjançant NTG, diferenciant entre aquelles 
comparables a les convencionals i aquelles amb modificaci-
ons més complexes. Totes dues categories estaran subjectes 
a requisits diferents per a la seua comercialització, amb l’objec-
tiu de fomentar la sostenibilitat i la transparència en el mercat 
mitjançant mesures com l’etiquetatge de llavors i un seguiment 
exhaustiu de les seues repercussions. Per a les plantes NGT 1 
es proposa una exempció dels requisits de la legislació sobre 
OMG, amb modificacions en les normes sobre grandària i 
número d’alteracions permeses. A més, s’assenyala la neces-
sitat d’etiquetar les llavors NGT i crear una llista pública en línia 
de totes les plantes NGT 1. Encara que no s’exigirà una etique-
ta obligatòria per als consumidors, es planteja un seguiment de 
la percepció pública d’estes tècniques al llarg del temps. Pel 
que fa a les plantes NGT 2, els eurodiputats han donat suport a 
mantenir les regulacions dels OMG, incloent l’etiquetatge obli-
gatori dels productes. Es proposa un procediment accelerat 
d’avaluació de riscos per a estes plantes, considerant la seua 
potencial contribució a un sistema agroalimentari més sosteni-
ble, sempre baix el principi de precaució.

Una mesura significativa adoptada en la proposta és la pro-
hibició total de les patents per a totes les plantes NGT, les 
seues parts i material genètic. Els eurodiputats argumenten 
que això evitarà incerteses legals, costos addicionals i noves 
dependències per als llauradors i obtentors. S’ha sol·licitat un 
informe sobre l’impacte de les patents abans de juny de 2025, 
juntament amb una proposta legislativa per actualitzar les nor-
mes de la UE sobre drets de propietat intel·lectual. Els propers 
passos inclouen l’adopció del mandat pel Parlament durant la 
sessió plenària al febrer de 2024, marcant l’inici de les negoci-
acions amb els Estats membres de la UE.

Aquestes tècniques, com la mutagènesis dirigida i la cisgè-
nesis, busquen desenvolupar varietats vegetals més resistents 
al clima, plagues i malalties. És important assenyalar que la 
proposta exclou als transgènics, que seguiran regulats per la 
legislació actual a la Unió Europea. Les plantes obtingudes 
mitjançant NTG ofereixen beneficis significatius, com la reduc-
ció en l’ús de fertilitzants i fitosanitaris, així com un major ren-
diment. Aquestes tècniques són més específiques, precises i 

ràpides en comparació amb les convencionals, com la selecció 
i l’encreuament de llavors.

En l’àmbit de la sanitat vegetal, les tècniques d’edició genèti-
ca també estan sent utilitzades per a modificar gens de sus-
ceptibilitat i previndre infeccions de fitopatògens. Aquestes 
tècniques han demostrat èxit en l’obtenció de resistències en 
diversos cultius contra bacteris, virus i fongs patògens.

Sectorial d’Agricultura Ecològica de LA UNIÓ

No obstant això, per a la Sectorial d’Agricultura Ecològica de 
LA UNIÓ el debat sobre el reglament revela tensions i preocu-
pacions. D’una banda, es destaca la promesa d’un futur sense 
escassetat a través de les NTGs, comparades amb la prèvia-
ment qüestionada Revolució Verda. D’altra banda, sorgeix la 
preocupació sobre una possible manipulació genètica sota 
la influència dels lobbies agroindustrials a la UE i la possible 
incompatibilitat d’aquestes tècniques amb una transició eco-
lògica autèntica.

El suport del Ministeri d’Agricultura, Pesca i Alimentació a la 
implantació a gran escala de la modificació genètica en la 
producció agrària ha generat polèmica. Organitzacions com 
IFOAM Organics Europe critiquen la proposta de la Comissió 
per considerar-la perillosa per a l’autonomia europea de llavors 
i pel seu potencial per a la monopolització de recursos genètics 
a través de patents.

En aquest context, des de la Sectorial d’Agricultura Ecològica de 
LA UNIÓ s’ha donat suport a la carta que la nostra organització 
estatal Unión de Uniones ha dirigit als Eurodiputats perquè no 
donaren suport a la proposta de legitimar les NGTs, ressaltant la 
importància de protegir la llibertat de llauradors i consumidors i 
previndre la monopolització de recursos genètics, a més de que 
pretendre equiparar nous organismes modificats genèticament 
amb l’agricultura convencional manca de consens científic i pot 
conduir a la privatització del material vegetal. A més, les esme-
nes proposades no garanteixen la creació de zones lliures de 
OMG ni la protecció de la producció ecològica.

En conclusió, per a la Sectorial d’Agricultura Ecològica, si bé les 
NTGs ofereixen promeses d’avanços significatius per a l’agricul-
tura, la seua implementació planteja també desafiaments ètics, 
mediambientals i econòmics que requereixen una acurada con-
sideració i regulació per part de les autoritats europees i esta-
tals. La transparència, el diàleg i la participació de totes les parts 
interessades són fonamentals per a garantir un enfocament 
equilibrat i sostenible cap a aquestes tecnologies emergents. 
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SEQUERA// Una important amenaça per a l’estabilitat del sector agrari

LA UNIÓ presenta a Conselleria d’Agricultura i a les 
Confederacions Hidrogràfiques del Xúquer i del Segura 
propostes davant l’actual situació de sequera

La persistència d’una situació que està caracteritzada per la 
concurrència prolongada d’una inusual escassetat de pre-

cipitacions i unes temperatures anormalment elevades defineix 
en l’actualitat un escenari que amenaça l’estabilitat del sector 
agrari, i que podria afectar molt negativament a la rendibilitat 
de les explotacions agropecuàries i provocar quantioses pèr-
dues econòmiques. / Redacció

camp valenciàACTUALITAT

Des dels poders públics s’haurien de dissenyar mesures que 
contribuïsquen a alleujar els efectes perjudicials sobre la produc-
ció d’aliments del sector agrari. En este context, resulta d’extra-
ordinària i urgent necessitat adoptar mesures que garantisquen 
la resiliència i sostenibilitat de les explotacions agrícoles i rama-
deres afectades per aquest persistent període de sequera.

En este sentit, LA UNIÓ ha remet a la Conselleria d’Agricultura 
un escrit amb propostes per pal·liar els efectes de la sequera i 
l’absència de pluges sobre la renda de les persones llaurado-
res i ramaderes professionals.

Pel que fa a la modernització i millora dels regadius, es dema-
na el finançament de la modernització gradual dels regadius 
mitjançant la incentivació econòmica i sistemes de reg comu-
nitari, que permeta la diversificació dels sistemes productius i 
també l’adaptació i ampliació de les infraestructures existents 
per a captació i emmagatzematge d’aigües per pal·liar el dèficit 
hídric en èpoques d’escassetat.

Sobre les mesures referides a les aigües residuals, es reclama 
el finançament de la infraestructura necessària per l’aprofita-
ment de les aigües residuals després d’un procés de depuració 
per a usos agraris; la revisió de totes les instal·lacions de depu-
ració d’aigua amb destinació agrària per a adaptar-les al nou 
Reglament comunitari sobre reutilització de les aigües depu-
rades; l’impuls de tractaments d’aigües salobres no marines i 
les infraestructures necessàries per a poder utilitzar-les per a 
usos agraris i l’aportació de nous recursos hídrics procedents 
de la dessalació, a partir de fonts energètiques renovables; i la 
reutilització d’estos recursos, orientada a reduir la bretxa entre 
demandes consolidades i recursos disponibles.

Localitzar i revisar els pous de sequera existents

També LA UNIÓ ha demanat a la Conselleria i a les Confede-
racions Hidrogràfiques del Xúquer i del Segura que localitzen 
i revisen tots els pous de sequera de la Comunitat Valenciana, 
perquè és un dels recursos que els llauradors i ramaders tenen 
al seu abast per a minimitzar de manera immediata el greu 
problema de falta d’aigua en determinades zones.

L’organització considera que els pous de sequera garanteixen 
la disponibilitat de recursos hídrics addicionals en períodes 
com el que estem vivint en aquests moments, encara que per 
a això, i davant l’amenaça futura, cal veure quants hi ha i en 
quin estat es troben. Per això, ha remés un escrit al conseller 
d’Agricultura, José Luis Aguirre i als presidents de les Confe-
deracions Hidrogràfiques del Xúquer i del Segura on els insta 
a revisar tots els pous de sequera en la Comunitat Valenciana 
per a avaluar la seua condició i eficàcia.

De la mateixa manera, l’organització reclama que es realitze 
el manteniment preventiu i les reparacions necessàries en els 

pous de sequera per a assegurar que es posen en funciona-
ment de manera immediata quan siga necessari, evitant retards 
que puguen augmentar els danys als cultius per falta d’aigua.

També considera LA UNIÓ que és fonamental legalitzar tots 
aquells pous de sequera existents que seran essencials per a 
garantir el subministrament d’aigua en les explotacions agràri-
es. Aquesta acció proporcionaria una base legal per al seu ús 
i evitaria possibles complicacions futures.

Finalment, LA UNIÓ sol·licita a Aguirre que informe de la situa-
ció de tots els pous de sequera per a planificar un ús eficient de 
l’aigua en cada zona i optimitzar el reg segons les necessitats 
dels cultius i les condicions climàtiques i, si fora el cas, en cada 
zona buscar alternatives de proveïment d’aigua. Els embassa-
ments de la conca del Xúquer estan per aquestes dates (1.400 
hm³) bastant per davall de les xifres de l’any passat (1.738 hm³) 
i fins i tot inferiors a la mitjana dels últims deu anys (1.416 hm³). 
El sistema Marina Baixa-Serpis a Alacant està al 28,42% i el 
de Palància-Millars/Senia de Castelló es troba al 31,28%. La 
situació és millor en el sistema del Xúquer amb el 51,23% i del 
Túria amb el 54,31%. En la conca del Segura la situació encara 
és pitjor, es troben ara en nivells molt baixos (212 hm³), quasi 
a la meitat de 2023 (394) i molt inferior a la mitjana de l’última 
dècada (456 hm³). Els embassaments estan al 18,6% de la 
seua capacitat.

Cisternes d’aigua per als animals

D’altra banda, LA UNIÓ ha traslladat també a la Conselleria 
d’Agricultura la preocupant situació dels ramaders d’oví-caprí 
i boví en extensiu a la zona de l’Alt Maestrat, L’Alcalaten i Els 
Ports. La falta de pluges a la zona ha generat un dèficit d’ai-
gua a les basses destinades a l’abreujament dels animals que 
posa en risc la disponibilitat d’aigua pel bestiar, la qual cosa 
afecta directament la salut i el benestar dels animals, així com 
l’activitat econòmica dels ramaders. Si esta situació persisteix, 
els nostres ramaders es veuran obligats a contractar serveis de 
cisternes d’aigua per abastir els seus animals. Aquesta mesu-
ra no només comporta un cost addicional important per als 
ramaders, sinó que també representa una càrrega econòmica 
inesperada que impacta negativament en la rendibilitat de les 
seues explotacions.

En este context, ha sol·licitat a la Conselleria d’Agricultura que 
pose en marxa de manera immediata les mesures necessàries 
per abordar esta emergència, amb dos possibles solucions: 
portar cisternes d’aigua a la zona per abastir al ramat o una 
ajuda econòmica als ramaders per a que sufraguen els costos 
addicionals derivats de la contractació de cisternes d’aigua. 
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MENJADORS ESCOLARS// Creació d’hàbits alimentaris per a tota la vida

Propostes de LA UNIÓ per promoure una alimentació saludable a 
les escoles

La UNIÓ Llauradora i Ramadera està fermament compro-
mesa amb la promoció d’una alimentació sana i saludable 

entre la població, especialment dins de l’àmbit escolar, on es 
planten les bases per a uns hàbits alimentaris que perduren al 
llarg de tota la vida. / Redacció

camp valenciàACTUALITAT

Per això, es considera fonamental implementar mesures que 
fomenten el consum d’aliments locals, frescos, de proximitat 
i ecològics en els menjadors escolars i així se li ha traslladat 
al Conseller d’Educació, Universitat i Ocupació, José Antonio 
Rovira Jover. Estes propostes, de manera esquemàtica, són 
les que s’enumeren a continuació:

-  Menjadors Escolars Sostenibles: Advoquem per models 
descentralitzats que promoguen l’autonomia dels centres, la 
participació comunitària i la cuina in situ. Este enfocament no 
només millora la qualitat i varietat dels menús, sinó que també 
impulsa l’economia local i la creació d’ocupació.

-  Menús Escolars amb Aliments Locals i de Temporada: 
Es considera essencial promoure el consum d’aliments fres-
cos i locals als menjadors, transitant cap a una alimentació 
ecològica. Estudis demostren que aquesta mesura beneficia 
la salut dels estudiants i el medi ambient, a més de donar 
suport als productors locals.

-  Licitacions Públiques per a Menjadors amb Productes 
Ecològics: Es proposa que els plecs de condicions dels 
menjadors finançats amb fons públics establisquen un mínim 
del 50% de productes ecològics, locals i de temporada. Esta 
mesura garanteix coherència entre les polítiques públiques i 
promou la transició cap a un model alimentari més sostenible.

Estes propostes estan recolzades per recomanacions d’or-
ganismes internacionals com la FAO, l’OMS i la UE, així com 

per experiències exitoses en altres regions. No obstant això, la 
implementació efectiva requereix un enfocament integral:

-  Educació Nutricional a les Escoles: Inspirats en el pro-
grama japonés “Shokuiku”, es proposa una assignatura obli-
gatòria sobre nutrició i hàbits saludables. Esta educació no 
només forma consumidors conscients, sinó que també pro-
mou una relació positiva amb el menjar i el seu origen en el 
cultiu des d’una edat primerenca.

-  Coneixement de l’origen dels aliments amb el cultiu dels 
productes als horts escolars.

-  Col·laboració Interdisciplinària: És fonamental la col·labo-
ració estreta entre nutricionistes, cuiners i professionals de 
l’educació per a garantir menús equilibrats i atractius. A més, 
cal oferir serveis d’orientació dietètica tant a les escoles com 
en altres entorns.

-  Regulació Efectiva: És necessari establir regulacions clares 
sobre la publicitat d’aliments dirigida a infants i adolescents, 
així com millorar l’etiquetatge nutricional per a facilitar decisi-
ons informades.

-  Inversió en Infraestructura i Formació: Els beneficis generats 
pels menjadors escolars han de reinvertir-se en millorar la qua-
litat dels aliments, les instal·lacions i la formació del personal. 

Per a poder competir en igualtat de condicions amb altres 
zones productores espanyoles, LA UNIÓ proposa que es 
revise l'Ordre 4/2015, per la qual es crea i regula el Registre 
de Plantacions Forestals Temporals en terrenys agrícoles de 
la Comunitat Valenciana, que elimine les restriccions, facilite 
el canvi d'ús i que el cultiu de la tòfona es considere activitat 
agrícola, tal com ho fan altres territoris de l'estat espanyol.

Per tot això, des de LA UNIÓ s'ha sol·licitat a la Conselleria 
d'Agricultura que les plantacions tofoneres siguen recone-
gudes com a cultius agrícoles, en lloc de mantindre la seua 
classificació com a forestals. També ha demanat que es revi-
se l'Ordre 4/2015 amb l'objectiu d'eliminar les restriccions de 
grandària de superfície per a la truficultura, tant per a zones 
protegides com no protegides.

La tòfona negra és un fong subterrani, que viu associat a un 
arbre hoste (alzines, roures, coscolles i a vegades avellaner) 
que ha sigut prèviament inoculat. En els últims anys Espanya 
s'ha convertit, amb més del 60%, en el primer productor mun-
dial de tòfona negra (Tuber melanosporum). En els últims huit 

anys la superfície dedicada a aquest cultiu en la Comunitat 
Valenciana s'ha incrementat en més d'un 150%, passant de 
750 has de 2006 a les més de 2.000 de 2022, i representa 
una quarta part de la superfície totals del cultiu a Espanya per 
darrere d'Aragó i Castella-Lleó.

Castelló, amb el 92% del total, és amb diferència la província 
amb major superfície cultivada, seguit de València i Alacant amb 
un 8% i un 0,3% respectivament. L'Alto Palancia, amb el 47% del 
total, ocupa el primer lloc, seguit de l’Alt Maestrat, Alto Mijares, Els 
Ports i La Serranía amb el 20%, 12%, 7%, i 6% respectivament.

La Importància del cultiu de la tòfona es pot mesurar des 
del punt de vista socioeconòmic, mediambiental i de desen-
volupament rural: l'aportació d'aquest cultiu a les economies 
rurals de mitja muntanya pot suposar un complement dels 
ingressos de la població, ja que en tractar-se d'un producte 
de qualitat amb una forta demanda i un preu de mercat molt 
competitiu, afavoreix l'assentament de la població en el ter-
ritori, generant activitats complementaries com les gastronò-
miques o turístiques. 

LA UNIÓ reclama a la Conselleria d'Agricultura que considere 
la tòfona com una activitat agrícola



UGAMA// Más del 30% de los votos en las elecciones de febrero

Unión de Uniones se consolida como segunda organización más 
representativa del ámbito estatal tras las elecciones de Madrid

Nuestra organización hermana de la Comunidad de Madrid, 
UGAMA, ha obtenido en las elecciones a cámaras agra-

rias celebradas en esa comunidad autónoma del pasado 28 
de febrero el 30,6 % de los votos, un 26,3% más que en 2019, 
bastante más del doble que COAG y UPA juntas. / Redacción

camp valenciàACTUALITAT

Unión de Uniones de Agricultores y Ganaderos, la organiza-
ción estatal donde se integra LA UNIÓ Llauradora i Rama-
dera, se congratula de los resultados obtenidos por su 
organización en la Comunidad de Madrid y que le sirven para 
consolidarse como la segunda fuerza más representativa a 
nivel estatal.

Unión de Uniones y LA UNIÓ felicitan a UGAMA por su trabajo 
incansable realizado estos años para defender los intereses 
de los agricultores y ganaderos madrileños, con su labor de 
interlocución, pero también de estudio y de movilización, como 
se ha visto durante todo el mes de febrero.

Con prácticamente el total de los votos escrutados y una par-
ticipación que ronda el 43 %, UGAMA ha obtenido el 30,6 % 
de estos, lo que supone un 35,7% más de votos que en 2019, 

evidenciando de esta forma el buen momento que está vivien-
do la organización. 

Por delante, estaría solo ASAJA, con el 49,4% de los votos y 
un crecimiento del 13,6%. Como tercera fuerza estaría AGIM-
COAG, que ha alcanzado un 10,2 %, con un 24,7% menos de 
votos. Por su parte, UPA podría quedarse fuera de la representa-
tividad al haber obtenido un 9,8%, por debajo del 10% necesario 
y una pérdida en votos del 15,7%. Estos datos corresponden 
al escrutinio en mesa, a falta de contabilizar el voto por correo.

Con estos números, la organización agraria insiste en que no 
tiene ningún sentido querer deslegitimar a Unión de Uniones 
y lo que representa en el campo. Asimismo recuerda que, en 
total, en todas las CC.AA donde se han celebrado elecciones 
agrarias, Madrid, Cataluña, Extremadura y Castilla y León (que 
suman un censo del 30 % de los profesionales agrarios de 
España), la organización es la segunda fuerza más represen-
tativa, con un 33,4%, por detrás de ASAJA, con un 35,6% y 
a mucha distancia de COAG, con el 16,1% ,y de UPA con el 
14,8%. La suma de los porcentajes entre COAG y UPA es infe-
rior al de Unión de Uniones. Además, Unión de Uniones es la 
única con representatividad en todas ellas. 
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¿Organizaciones mayoritarias en el campo?. ¿Quién lo dice?

TRIBUNA DE OPINIÓN// Luis Cortés, coordinador estatal de Unión de Uniones

En estos días, los agricultores y ganaderos hemos convertido 
en noticia al campo y sus problemas. Y en esta remueveda 

no dejo de leer y escuchar ciertas monsergas: que si las orga-
nizaciones agrarias mayoritarias son recibidas por el ministro, 
que si las OPAs mayoritarias convocan no sé dónde, que si la 
unidad de acción de las asociaciones mayoritarias.
 
Y me van a disculpar, pero con esto me hierve la sangre, por-
que se me vienen a la mente los miles de agricultores y gana-
deros que tenemos en Unión de Uniones y los miles que se 
han echado estos días a la calle sin sentirse representados por 
ninguna de ellas y me acabo preguntando quién les ha puesto 
a algunas el pin de OPAs mayoritarias. Los agricultores desde 
luego no. Si acaso se lo habrán puesto los diferentes ministros 
y ministras que han venido pasando por el sillón de Atocha, 
sean del PSOE ahora y antes del PP. 
 
No ha habido ningún proceso electoral agrario en el ámbito 
estatal y lo único que se han celebrado son elecciones en 
algunas comunidades autónomas, cuatro concretamente, que 
agrupan a un 30% del censo de agricultores y ganaderos pro-
fesionales de este país. De esas consultas se desprende que 
Unión de Uniones es la única organización agraria representa-
tiva en todos los territorios en los que se ha dejado al campo 
elegir. Allí donde se han puesto las urnas somos en conjunto 
la segunda fuerza más votada con el 29,2% y muy por encima 
de la tercera, que tiene el 15,2%. Son resultados oficiales y 
públicos, a la vista de todo el mundo.
 
Esto es un hecho que no debería ser ignorado y que demues-
tra que el escenario de la representatividad agraria en el 
campo es muy distinto del que refleja la interlocución insti-
tucional. Pero, por si no fuera suficiente, está la explosión 
de movilizaciones surgidas en estas semanas al margen de 
cualesquiera siglas.
 
Hay quien dice que la espontaneidad de la reacción del campo 
que se está viviendo no es tal y que hay un mar de fondo políti-
co que la alienta, la alimenta y hasta la incendia. Y seguramen-
te quien lo dice tiene razón. Pero para hacer un análisis objetivo 
hay que subrayar también que el descontento de los agriculto-
res y ganaderos es real y viene acumulando “inquina amasá” 
desde hace tiempo y que, además, cuando los agricultores 
hemos visto la burda evidencia de que se intentaban adulterar 
políticamente nuestras justas reivindicaciones, hemos expul-
sado a los responsables como un cuerpo extraño, que es, en 
definitiva, lo que son para el sector.
 
Creo que el levantamiento del campo ha sorprendido en el 
Ministerio de Agricultura, que hasta hace apenas un mes era 
un balneario de paz en medio de un convulso panorama gene-
ral. El convencimiento del ministro Planas de que todo se hace 
bien se ha visto arropado por una paz social administrada por 
las organizaciones que se autoperciben mayoritarias y tanto 
uno como otras han entrado en shock porque el campo le ha 
pegado una patada al palo y se les ha caído el sombrajo, ade-
más, de golpe.

En Unión de Uniones hemos venido reivindicando democracia 
en el campo desde nuestra constitución. Nacimiento que, por 
cierto, no fue antes de ayer, como podría pensarse si se presta 
oídos a quien nos equipara a movimientos como el 6F, como 
si acabáramos de recoger el paracaídas tras caer en el último 
momento en este campo de batalla. Para quien no lo sepa, 
Unión de Uniones la registraron en 2008 algunas organizacio-
nes que ya han cumplido, o están a punto de cumplir, los 50 
años de lucha agraria.

 
Tenemos una larga historia que nos avala en la defensa de 
los agricultores y ganaderos profesionales y nacimos como 
Unión de Uniones, precisamente, repudiando y distanciándo-
nos de toda interferencia de cualquier núcleo de poder político 
o económico. Eso para que lo anoten quienes ahora dicen que 
somos radicales o que somos parte de la fachosfera. Falso. Lo 
que sí es cierto es que pagamos gustosos el precio de nuestra 
independencia tanto con los ministros del PP antes, como con 
los del PSOE ahora, y eso no ha convertido en una organiza-
ción antipática para ambos.
 
Somos agricultores por vocación e independientes por elec-
ción. Quienes tenemos el orgullo y el honor de haber sido 
elegidos por nuestros socios para dirigir Unión de Uniones, 
damos la cara porque nos va en ello nuestra explotación. 
Somos agricultores y ganaderos, no terratenientes, ni pen-
sionistas, ni militares jubilados, ni abogados de procesos de 
desocupación, ni ex-empleados municipales con síndrome 
mesiánico. A estas alturas, nadie nos va a dar lecciones ni en 
la reivindicación, ni en la formulación de propuestas, ni en la 
convocatoria de protestas.
 
Fuimos la primera y única organización agraria de ámbito 
estatal que anunció a mediados de enero una gran tractorada 
en Madrid para el 21 de febrero que ha sido histórica. El año 
pasado nuestras uniones territoriales convocaron cerca de 100 
actos reivindicativos y para quien lo dude, que tire de hemero-
teca. El pasado 5 de julio ya aparcamos 200 tractores debajo 
de la ventana del ministro. Dijimos que si no se ponían sobre 
la mesa medidas efectivas para apoyar al campo en esta crisis 
íbamos a volver y nosotros cumplimos. El 21 de febrero miles 
de tractores y personas llegados de toda España inundamos 
las calles de Madrid y delante del Ministerio de Agricultura le 
dijimos al ministro Planas, otra vez y bien alto, que debe salir 
de su zona de confort, que la crisis del campo se arregla con 
voluntad política y presupuestos, que a los sectarismos se les 
vacuna con democracia y que ya es hora de que seamos los 
agricultores y ganaderos, y no él, quienes digamos cuáles son 
las organizaciones mayoritarias en este país.  

camp valenciàACTUALITAT
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La certificación de carbono, un nuevo modelo de negocio para el 
sector agrario

La Agricultura de Carbono se refiere al conjunto de prácticas 
agrícolas diseñadas para reducir las emisiones de dióxido 

de carbono y, al mismo tiempo, aumentar la captura y 
almacenamiento de carbono en el suelo. El objetivo principal 
es mejorar la salud del suelo y contribuir a la mitigación del 
cambio climático.

camp valenciàACTUALITAT

La incorporación de prácticas de Agricultura de Carbono no 
solo ofrece ventajas en términos agronómicos y ambientales, 
sino que también puede ofrecer beneficios económicos direc-
tos para el sector agrario. Además de la financiación a través 
los ecorregímenes de la PAC, está surgiendo una oportunidad 
de financiación privada para las explotaciones agrarias que 
implementan prácticas de agricultura de carbono, un nuevo 
modelo de negocio basado en el secuestro de carbono.

Los créditos de carbono y el funcionamiento  
del mercado voluntario de carbono en la agricultura

A través de este nuevo modelo de negocio, el despliegue de 
prácticas y la efectiva captura de CO2 en suelos agrícolas, 
se reconoce y certifica por iniciativas privadas para la venta 
de créditos de carbono en mercados voluntarios, donde las 
empresas adquieren estos créditos para compensar sus emi-
siones. Un crédito de carbono corresponde a una tonelada de 
CO2 equivalente absorbida o evitada a la atmósfera. 

El objetivo del agricultor es acreditar cuántas toneladas de CO2 
ha logrado absorber o reducir en su explotación, para generar 
créditos de carbono, cuya venta supone un ingreso adicional 
para las explotaciones, que, al mismo tiempo se benefician de 
ventajas relacionadas con una tierra más fértil y resiliente a los 
efectos del cambio climático. Si bien la certificación de créditos 
de carbono en el sector agrario es incipiente, las empresas que 
ofrecen estos servicios están creciendo cada día.

En este sentido, si bien varía según la empresa, tipo de modelo 
de negocio, potencial agronómico y las variaciones del merca-
do de carbono, algunas empresas sitúan el potencial económi-
co de la venta de los créditos de carbono en el sector entre los 
15-60 €/t CO2 certificada. Varias compañías del sector agrícola 
ya se han lanzado a ofrecer programas de certificación de car-
bono en todo el mundo, incluida la Unión Europea y España. 
Estas empresas compran directamente los créditos a los agri-
cultores o actúan como agentes intermediarios para facilitar 
la venta a otras empresas. En caso de que los agricultores 
deseen compensar sus propias emisiones, pueden mantener 
los bonos en su propiedad.

Las empresas de certificación de carbono solicitan información 
de las últimas campañas a los agricultores para estimar la can-
tidad de CO2 retenida, y realizan controles para verificar la ade-
cuada realización y mantenimiento a lo largo de los años de 
las prácticas requeridas. A través de la ejecución de prácticas 
de Agricultura de Carbono en nuestro territorio es posible con-
seguir, aproximadamente, un certificado de CO2 por hectárea.

Nuevo marco europeo de certificación de carbono

La Comisión Europea ha lanzado una propuesta para esta-
blecer normas europeas para la certificación de la eliminación 
de carbono, que incluye a los administradores de tierras, agri-
cultores y silvicultores dentro del marco de captura y almace-

namiento de carbono y pretende homogeneizar el incipiente 
mercado relativo a la certificación y venta de créditos de absor-
ciones de carbono, incluida la Agricultura de Carbono.

Cabe recordar que los trabajos legislativos de la Comisión 
Europea en materia de protección y calidad del suelo quedan 
estrechamente relacionados con las prácticas asociadas a la 
Agricultura de Carbono, por lo que ponerlas en marcha a tra-
vés de los ecorregímenes de la PAC 2023-2027 puede ser una 
oportunidad de adaptación a la nueva normativa, y a la vez de 
inclusión en programas de certificación de carbono.

Los beneficios de la Agricultura de Carbono

En la búsqueda de promover el desarrollo sostenible en el sector 
agrario, la Agricultura de Carbono emerge como un conjunto de 
prácticas que ofrecen beneficios frente a los desafíos ambientales 
y la pérdida de rendimiento a la que se enfrenta al sector a la vez 
que se contribuye a alcanzar varios Objetivos de Desarrollo Sos-
tenible como el de Hambre Cero y Acción por el Clima.

Como resultado de la adopción de prácticas de 
agricultura de carbono, la venta de créditos de 
carbono, respaldada por iniciativas privadas y a 
la espera de un nuevo marco normativo europeo, 
puede proporcionar ingresos adicionales a los 
agricultores. Poner en marcha prácticas a través 
de los ecorregímenes de la PAC puede ser una 
oportunidad de adaptación a la nueva normativa, y 
a la vez de inclusión en programas de certificación 
de carbono.
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La gestión intensiva de la mayor parte de las tierras agrícolas 
en la Unión Europea está causando una degradación genera-
lizada del suelo. Esta erosión tiene costes significativos, prin-
cipalmente la disminución del rendimiento, estimada en 1.250 
millones de euros al año, y los problemas ambientales. Como 
respuesta a esta situación, surge la Agricultura de Carbono 
como una alternativa que ofrece beneficios en términos agro-
nómicos, económicos y ambientales.

Mejora de las propiedades del suelo

Las prácticas asociadas a la Agricultura del Carbono, como no 
laboreo/mínimo laboreo, siembra directa, cubiertas del suelo y 
gestión del pastoreo, buscan mantener o aumentar el conte-
nido de carbono en los suelos, reduciendo la degradación de 
la materia orgánica y/o aumentando su incorporación al pro-
pio suelo. Esto puede mejorar propiedades físicas, químicas y 
biológicas del suelo: 

•  Aporta estructura y estabilidad, proporcionando condi-
ciones favorables en cuanto a porosidad, circulación de 
agua y aire, crecimiento de las raíces, etc

•  Aumenta la permeabilidad y capacidad de retención de 
agua

•  Aumenta el poder “tampón” para amortiguar y reducir el 
riesgo de variaciones bruscas de pH

•  Aporta de forma directa y equilibrada macro y micronu-
trientes al suelo

•  Se potencia el suministro de nutrientes y se evita, en 
parte, la pérdida de estos

•  Promueve la biodiversidad del suelo y contribuye al con-
trol biológico de plagas y enfermedades

Los ensayos y estudios recopilados sobre el potencial del 
suelo como herramienta de mitigación y adaptación al cambio 
climático muestran que las técnicas de agricultura de conser-
vación, por lo general, o bien mejoran la productividad de los 
cultivos, siendo más generalizado este incremento en herbá-
ceos, o bien no suponen una disminución en su productividad, 
siendo los beneficios de esta práctica los derivados en aspec-
tos ambientales o económicos.

Beneficios económicos

Desde el punto de vista económico, la Agricultura del Carbono 
puede requerir una inversión inicial en maquinaria especiali-
zada, no obstante, reduce significativamente los costes del 
laboreo. Según la Asociación Española de Agricultura de Con-
servación y Suelos Vivos, el consumo de combustible en siem-
bra directa se sitúa en torno a 38 litros por hectárea cultivada, 
un 45,7% inferior al consumo en laboreo convencional. Por 
otra parte, la supresión de las tareas de laboreo conlleva una 
reducción considerable en los tiempos de trabajo, que tienden 
a ser un 40% inferiores respecto a técnicas convencionales, 
según los datos extraídos de diversos estudios.

Además, la Política Agrícola Común ofrece apoyo financiero a 
estas prácticas a través de los ecorregímenes, compensando, 
al menos en parte, los costes y lucros cesantes que implica 
la adopción de prácticas de agricultura del carbono, estable-
ciendo unos importes que oscilan entre unos valores máximos 
y mínimos establecidos, y que, en el caso de la siembra direc-
ta y las cubiertas vegetales o inertes en leñosos, contemplan 
además un complemento anual en caso de que el beneficiario 
se comprometa a mantener dichas prácticas sobre una misma 
superficie en la próxima campaña. Otro posible beneficio que 

puede ofrecer la Agricultura de Carbono es el procedente de 
la generación y venta de créditos de carbono. Este incipiente 
mercado, que se está comenzando a desarrollar y a legislar, 
pero que ya cuenta con iniciativas privadas que los certifican, 
puede suponer un ingreso adicional para las explotaciones que 
pongan en marcha estas prácticas.

Oportunidad de afrontar el reto climático

Desde el punto de vista climático, la retención y/o el aumen-
to de contenido de carbono en el suelo supone una vía para 
la mitigación del cambio climático. La Agricultura de Carbono 
se presenta como una oportunidad clave para hacer frente al 
cambio climático y para el cumplimiento de los Objetivos de 
Desarrollo Sostenible de la Agenda 2030.

Asimismo, la puesta en marcha de prácticas de agricultura de 
carbono, en alternativa a las convencionales como el laboreo, 
o la quema de restos de poda, puede suponer una mejora en 
la calidad del aire, una mejor gestión del suelo puede contribuir 
a una mayor calidad de las aguas y, además, aumentar los 
niveles de carbono y la cubierta vegetal suele estar asociado 
a mayores niveles de actividad biológica y por tanto de biodi-
versidad en el suelo.

Esta publicación ha sido realizada con el apoyo financiero 
del Ministerio de Derechos Sociales, Consumo y Agenda 
2030. El contenido de dicha publicación es responsabi-
lidad exclusiva de la entidad subvencionada y no refleja 
necesariamente la opinión del Ministerio de Derechos 
Sociales, Consumo y Agenda 2030.

La Agricultura del Carbono ofrece un enfoque 
integral para abordar desafíos agronómicos, 
económicos y ambientales actuales del sector 
agrario. Al adoptar prácticas que mejoran la salud 
del suelo y reducen las emisiones, los agricultores 
y gestores de tierras pueden beneficiarse 
tanto económicamente como ambientalmente, 
contribuyendo al desarrollo sostenible en el sector 
agrario.
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SullicaB, éxito en el uso racional de microorganismos de suelo 
para los cítricos

camp valenciàACTUALITAT

Una fertilización adecuada y equilibrada es clave para el 
desarrollo de la planta, especialmente para los cítricos, 
donde es necesario aportar los nutrientes que demanda 
el cultivo para que este mantenga un crecimiento saluda-
ble y una producción óptima.

SullicaB de Corteva Agriscience®, es un producto creado para 
optimizar los rendimientos de los cultivos vegetales, seleccio-
nando cepas bacterianas del género Bacillus más activas en 
el suelo por su capacidad solubilizadora de fósforo y potasio, 
fijación de nitrógeno y producción de fitohormonas.

Como continuación del trabajo que se ha realizado en el culti-
vo de los cítricos durante los últimos años desde su introduc-
ción en el mercado, durante la campaña 2023, se realizaron 
numerosas aplicaciones comerciales de SullicaB con poste-
rior seguimiento técnico en las zonas de Valencia, Castellón 
y Tarragona.

De las numerosas fincas estudiadas en la región mencionada, 
18 en total durante el año 2023, la mayoría pertenecen a las 
variedades Clemenules y Oronules. Pese a que muchas de 
las fincas ya llevan usando el producto varias campañas, el 
año 2023 fue sin duda un año ideal para consolidar SullicaB ya 
que su climatología especialmente adversa, incidió muy nega-
tivamente en todos los aspectos del cultivo que inciden en la 
productividad final.

A pesar del abarquillamiento de las hojas, y del color claro y 
amarillento que suele asociarse a una clorosis originada por 
una deficiencia en nutrientes, las mediciones del índice NDVI, 
un indicador que nos da una referencia del vigor del cultivo y 
su salud vegetal, deja claro que se trata de un mecanismo de 
protección y no de una deficiencia nutricional. En todos los 
casos tanto el aspecto (figura 1), fruto de la reacción del cultivo 
al impacto de la luz y la temperatura, como el índice NDVI, que 
presentó valores más elevados en las parcelas tratadas con 
SullicaB con respecto a los testigos, indicaban un mejor estado 
del cultivo después de la aplicación del producto de Corteva 
Agriscience.

Otros indicadores fisiológicos como la fluorescencia, los nive-
les de clorofila y pigmentos o como lo carotenoides se ven 
incrementados con el uso de SullicaB, lo que quiere decir que 
la aplicación de este producto aumentó el potencial fotosintéti-
co de la planta, que se tradujo en un mayor aporte de carbohi-
dratos destinados a protección y producción del cultivo.

Cuando se analizaron los frutos procedentes de parcelas tra-
tadas con SullicaB y se compararon con los testigos, las nota-
bles diferencias a favor de SullicaB a nivel fisiológico tuvieron 
consecuencias positivas en la producción como era de espe-
rar, tanto en el número de frutos por árbol como por el peso 
de estos en las dos variedades estudiadas, Clemenules y Oro-
nules, llegando en algunos casos a doblar la producción por 
metro cuadrado de copa (figura 2). 

En conclusión, un manejo integrado del cultivo, partiendo de 
un conocimiento detallado de los recursos naturales dispo-
nibles sobre todo en el suelo, resulta clave para su correcto 
desarrollo. La combinación estratégica de herramientas avan-
zadas como SullicaB, que fortalece las defensas de los cultivos 
ante el estrés fisiológico, junto con el monitoreo constante a 
través de tecnología digital de vanguardia con herramientas 
como Granular Link, de Corteva, son la alternativa más eficaz 
y rentable.

Figura 1. A la izquierda, árboles no tratados con Sullicab. A la dere-
cha, árboles tratados con SullicaB, mostrando una mayor exposición 
y menor abarquillamiento tanto al sol como a la sombra, un claro indi-
cador visual del menor grado de estrés que está sufriendo el cultivo.
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Novedades de la PAC 2024

Con el objetivo de mantener a nuestros agricultores y 
ganaderos informados sobre las últimas novedades en 

la Política Agrícola Común (PAC), presentamos un resumen 
detallado de las modificaciones más relevantes introducidas 
por el Real Decreto 1177/2023, de 27 de diciembre, sobre 
los Reales Decretos de diciembre de 2022 de aplicación de 
la PAC en España. Además, se recuerdan pautas clave para 
la correcta presentación de solicitudes y el cumplimiento de 
requisitos. / Joanma Mesado

Agricultor Activo

En el caso de nuevos ingresos a la actividad agraria que no 
hayan cumplido el requisito de agricultor activo en el primer 
año mediante el alta en el RETA, ya sea con o sin incorpora-
ción al SETA, el cumplimiento del requisito de proporción de 
ingresos agrarios sobre el total de ingresos deberá llevarse a 
cabo, a más tardar, en el segundo periodo impositivo posterior 
al de la solicitud. En circunstancias debidamente justificadas 
y relacionadas con el periodo de entrada en producción de 
determinados cultivos, podría cumplirse excepcionalmente en 
periodos impositivos subsiguientes.

Se consideran ingresos agrarios aquellos ligados al autocon-
sumo en la propia explotación.

Derechos

Se detallan excepciones y condiciones para beneficiarios que 
han obtenido la condición mediante cesiones o cambios de 
titularidad:

- Si el cesionario ha recibido pagos en la campaña de solicitud 
anterior, no será elegible para esta excepción, y se evaluará 
el requisito de agricultor activo utilizando sus propios datos.

- Si un mismo cesionario recibe múltiples cesiones o cambios 
de titularidad de explotación, todos cumpliendo con el aparta-
do 1, la excepción se aplicará considerando la suma total de 
pagos de todos los cedentes.

Modificaciones en la Orden de Conselleria de Agricultura

Incorporación en la Actividad Agraria

Se añaden circunstancias, como la suscripción de seguros 
agrarios o la pertenencia a figuras de calidad agroalimentaria, 
para definir la incorporación en la actividad agraria.

Ecorregímenes

Se establece un requisito adicional para titulares de explota-
ciones de arroz con la obligatoriedad de realizar un curso de 
formación sobre fertilización sostenible antes de finalizar el 
período de la solicitud de la ayuda.

Ayudas agroambientales

No habrá nueva convocatoria en 2024, por lo que solo podrán 
solicitar las ayudas aquellas personas titulares que adquirie-
ron compromisos en 2023, salvo subrogación por los motivos 
establecidos y tampoco se puede ampliar la superficie com-
prometida.

En el caso de una disminución de superficie comprometida 
superior al 15% va a suponer perder la ayuda agroambiental 
en 2024.

Los nuevos titulares por subrogación deben acreditar la for-
mación necesaria antes del fin de plazo de modificación de 
la Solicitud Única.

Presupuesto para la convocatoria 2024

Mediante Resolución de 25 de enero de 2024 del director 
de la Agencia Valenciana de Fomento y Garantía Agraria, se 
establecen los créditos habilitados para financiar las distintas 
intervenciones de la convocatoria anual.

En esta línea, para los pagos directos se establece un pre-
supuesto de unos 85 millones de euros y para las siguientes 
intervenciones de desarrollo rural, poco más de 18,5 millones:

- Apicultura para la biodiversidad: 2.000.000 euros.

- Protección avifauna (aves esteparias): 316.205,60 euros.

-  Mantenimiento o mejora de hábitats y de actividades agrarias 
que preserven la biodiversidad (cultivo del arroz): 6.800.000 
euros.

-  Compromisos de gestión agroambiental en agricultura eco-
lógica: 9.320.000 euros.

- Conservación de la oveja Guirra: 80.000 euros. 

Y finalmente, para las ayudas relacionadas con las limitacio-
nes de producción derivadas de las características de la zona, 
el presupuesto para la convocatoria es:

- Ayuda a zonas de montaña: 3.500.000 euros

-  Ayuda a zonas con limitaciones naturales distintas de las de 
montaña: 3.500.000 euros. 

camp valenciàACTUALITAT
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Real Decreto 1051/2022: nutrición sostenible en suelos agrarios

La sostenibilidad en la agricultura se ha convertido en una 
prioridad ineludible, especialmente cuando enfrentamos 

desafíos ambientales significativos. En este contexto, el Real 
Decreto 1051/2022 establece pautas cruciales para la nutrición 
sostenible en suelos agrarios. A través de este artículo, explo-
raremos los aspectos clave de esta normativa y su impacto 
directo en la práctica agrícola. / Ricard Ballester

Objetivo Clave: Reducción del Impacto Ambiental

El principal objetivo del Real Decreto es reducir el impacto 
ambiental asociado con la aplicación de productos fertilizantes 
y otras fuentes de nutrientes en suelos agrarios. Con un enfo-
que claro en la fertilización sostenible, la normativa busca pro-
mover prácticas agrícolas respetuosas con el medio ambiente.

Antecedentes y Desafíos: Superación de Límites  
de Emisiones

En el año 2020, España superó el límite de emisiones de amo-
niaco establecido por la Directiva europea, principalmente 
debido a las actividades agrarias. Este hecho ha impulsado 
la necesidad de reducir las emisiones contaminantes en un 
16% para el año 2030, marcando un hito en el compromiso 
medioambiental del país.

Normativa y Obligaciones para los Agricultores

El Real Decreto establece una normativa clara con obligacio-
nes específicas para los agricultores. Un elemento crucial es 
la implementación de un cuaderno digital de explotación para 
controlar el cumplimiento de las directrices establecidas. Los 
agricultores tienen la responsabilidad de registrar cada acción 
de fertilización en un plazo máximo de 1 mes.

Requisitos Generales para la Fertilización Sostenible

La normativa aborda varios requisitos generales para promover 
la fertilización sostenible:

- Registro detallado de cada acción de fertilización.

- Elaboración y aplicación de un plan de abonado.

-  Objetivo de incrementar o mantener la materia orgánica del 
suelo, favoreciendo el uso de abonos orgánicos.

-  Restricciones específicas en la fertilización en terrenos y 
periodos determinados.

- Calibración y buen estado de las abonadoras y aperos.

- Almacenamiento adecuado de productos fertilizantes.

El Plan de Abonado como Pilar Central

Un componente esencial del Real Decreto es la creación de un 
plan de abonado detallado. Este plan debe contener informa-
ción específica sobre recintos, datos del suelo, momento de 
aportación de nutrientes, tipo de abono, forma de aplicación, 
maquinaria utilizada y medidas para reducir emisiones.

Medidas de Mitigación y Asesoramiento Técnico  
Obligatorio

La normativa establece medidas específicas para mitigar 
las emisiones, dependiendo del tipo de fertilizante utilizado. 
Además, se hace obligatorio el asesoramiento técnico en fer-
tilización, proporcionado por profesionales registrados en el 
Registro General de fabricantes y otros agentes económicos 
de productos fertilizantes.

Registro de Operaciones para una Transparencia Total

Para garantizar la transparencia y el cumplimiento se exige 
el registro detallado de diversas acciones en el cuaderno de 
explotación. Esto incluye datos del suelo, composición de 
estiércoles, dosis y fechas de aplicaciones de fertilizantes y 
riegos.

Controles Rigurosos de Metales Pesados  
y Contaminantes

El Real Decreto 1051/2022 establece límites estrictos para 
metales pesados y otros contaminantes en los fertilizantes. Se 

camp valenciàACTUALITAT
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prohíbe el uso de materiales que superen estos límites, y se 
supervisa la concentración de metales pesados en el suelo.

Apilamiento Temporal de Estiércoles  
y Otros Materiales Fertilizantes

Evitar el apilamiento al aire libre, salvo necesidad logística: La 
normativa subraya la importancia de minimizar el apilamiento 
al aire libre, a menos que sea esencial desde una perspectiva 
logística.

Condiciones para el apilamiento: Se especifican condiciones 
precisas para el apilamiento, excluyendo periodos meteoroló-
gicos adversos, suelos helados o nevados, y áreas cercanas 
a humedales.

Humedad máxima del material apilable: Se establece un límite 
del 80% de humedad para el material apilable, asegurando 
condiciones óptimas.

Una pila por recinto, no superando las 250 toneladas: Limitar 
la cantidad de material por pila y recinto garantiza un manejo 
más eficiente y controlado.

Pilas no deben permanecer más de 5 días: La temporalidad 
del apilamiento se controla estrictamente para evitar impactos 
negativos.

Aplicación de Estiércoles, Fertilizantes Orgánicos  
y Otros Materiales

Prohibición de aplicación de purines con sistemas de plato, 
abanico o cañón: Se restringen ciertos métodos de aplicación 
para prevenir emisiones no deseadas.

Prohibición de aplicación de materiales orgánicos con hume-
dad ≥ 90%: Limitar la aplicación de materiales con alta hume-
dad evita problemas y optimiza la absorción.

Enterramiento obligatorio en las primeras 12 horas: La norma-
tiva destaca la importancia de enterrar los materiales rápida-
mente, a menos que haya excepciones fundamentadas.

Obligación de usar medidas de mitigación de emisiones: Se 
hace obligatorio el uso de medidas que reduzcan las emisio-
nes al aplicar estiércoles sólidos, purines u otros materiales.

Fertilizantes Nitrogenados: Promoviendo  
Alternativas Sostenibles

Prohibición de fertilizantes con base de carbonato de amonio: 
Se prohíben ciertos tipos de fertilizantes para fomentar opcio-
nes más sostenibles.

Favorecimiento de fertilizantes con menores emisiones de 
amoniaco: Se alienta activamente el uso de fertilizantes con 
menores impactos ambientales.

Restricción en el uso de urea si supera el 30% del nitrógeno 
total: Se establece un límite en el uso de urea para evitar exce-
sos y promover alternativas más equilibradas.

Estiércoles: Gestión Integral y Considerada

Suministradores deben proporcionar documento con informa-
ción agronómica: Se enfatiza la importancia de la colaboración 
entre proveedores y agricultores para una gestión informada.

Restricciones en la aplicación de estiércoles sin transformar 
como enmiendas orgánicas: Se limita la aplicación de estiér-
coles sin procesar para favorecer prácticas más sostenibles.

Consideración del contenido de nitrógeno y fósforo: Evaluar 
cuidadosamente los nutrientes en los estiércoles garantiza una 
aplicación acorde a las necesidades del cultivo.

Señalización obligatoria en parcelas con estiércoles aplicados 
durante 21 días: Garantizar una comunicación transparente 
sobre la aplicación de los estiércoles es esencial para una 
gestión coherente.

Aplicación de Residuos Valorizables en Suelos Agrarios

Aplicación exclusiva para beneficio agrícola o mejora ecológi-
ca: Limitar la aplicación a objetivos específicos garantiza que 
sea beneficioso tanto para la agricultura como para el entorno.

Restricciones en el uso de lodos de depuradora en ciertos cul-
tivos: Se imponen restricciones específicas para garantizar un 
uso responsable y seguro de los lodos de depuradora.

No aplicar residuos a menos de cinco metros de cauces de 
agua: La normativa establece zonas de exclusión para prote-
ger los recursos hídricos.

Asesores en Fertilización: Conocimientos Especializados

Asesoramiento por técnicos cualificados o programas informá-
ticos reconocidos: Se destaca la importancia de contar con 
asesoramiento experto para decisiones fundamentales.

Requisitos de titulación y formación específica: Se establecen 
estándares para garantizar la competencia y conocimiento téc-
nico de los asesores.

Registro necesario para ejercer como asesor: Se requiere un 
registro formal para asegurar la calidad y responsabilidad de 
los asesores.

Posible suspensión o extinción de la condición de asesor como 
sanción: Se establecen consecuencias claras para garantizar 
la responsabilidad y ética profesional.

Cálculo de Nutrientes para Planes de Abonado

Cálculo obligatorio de nitrógeno (N) y fósforo (P205), recomen-
dando también potasio (K20): La obligatoriedad de cálculos 
específicos garantiza una aplicación precisa de nutrientes.

Directrices para cálculos en diferentes cultivos: Se proporcio-
nan directrices adaptadas a diversos tipos de cultivos para una 
aplicación más efectiva.

Uso de programas de cálculo permitido: La normativa permite 
el uso de tecnología para simplificar y mejorar los cálculos.

Restricciones en aportes anuales efectivos de N, P205 y K20: 
Se establecen límites para evitar excesos y garantizar un equi-
librio nutricional en el suelo.  
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Seguro explotaciones de cítricos plan 2024

Laura Palacios. Responsable técnica de seguros de la Unió Llauradora i Ramadera

Financiado por la Entidad Estatal de Seguros 
Agrarios O.A (ENESA) Ministerio de Agricultura, 
Pesca y Alimentación

Desde el 1 de marzo hasta el 15 de septiembre, se ofrece la 
posibilidad de asegurar sus cultivos de cítricos en todas sus 
modalidades. Es importante destacar que el año pasado fue 
récord en contratación, pero también en siniestralidad. En la 
Comunidad Valenciana, los daños ascendieron a 105 millones 
de euros, con casi 45 millones destinados a indemnizaciones 
para más de 11,000 siniestros declarados en explotaciones 
de cítricos. Este año estuvo marcado por granizo desde mayo 
hasta septiembre, además de vientos en enero y febrero, una 
DANA en septiembre y otras adversidades climáticas en el últi-
mo trimestre.

¿Qué novedades contempla el plan 2024  
para este seguro?

Entre las modificaciones principales, destaca la eliminación de 
la garantía de calidad alta para el riesgo de heladas, que antes 
proporcionaba indemnizaciones más altas en caso de daños 
significativos en las explotaciones.

Además, se aplicarán medidas personalizadas a los asegu-
rados con una siniestralidad alta y reiterada, adaptando las 
coberturas de riesgos como heladas, vientos y otras adversi-
dades climáticas según su historial de siniestralidad.

Se eliminan los diez puntos adicionales de franquicia que se 
aplicaban a la franquicia absoluta y al mínimo indemnizable 
para el riesgo de viento en los módulos 3 y P, en los cultivos de 

naranja y limón para ciertas comarcas específicas de Murcia 
y Almeria.

Los asegurados bonificados tendrán acceso a una franquicia 
absoluta del 10%, excluyendo a los asegurados nuevos sin 
bonificación o recargo.

Se introducen modificaciones en el seguro complementario, 
permitiendo hasta tres cambios en las declaraciones de seguro 
para incorporar nuevas parcelas, siempre y cuando el capital 
asegurado en el seguro principal sea superior a 3 millones de €.

Se aclara la definición de plantón, estableciendo que su 
implantación se produce con el arraigo, y el período de garan-
tía comienza con la toma de efecto y nunca antes del arraigo.

Se revisan las tarifas de los riesgos de pedrisco y otras adver-
sidades climáticas, junto con la modificación de la tabla de 
bonificaciones y recargos incorporando la información más 
reciente disponible del último plan.

¿Cuándo se puede contratar este seguro  
en la C. Valenciana?

MÓDULO INICIO FINAL

1, 2, 3, P 01/03/2024 15/09/2024

C1, C2, C3 y P 15/05/2024 15/09/2024

A raíz de un año de siniestralidad sin precedentes, se implementan nuevas medidas en el 
seguro de cítricos

¿Qué riesgos me cubre y desde cuándo?

GARANTÍA RIESGO PRINCIPAL COMPLEMENTARIO

Producción

Pedrisco
Riesgos Excepcionales (Fauna Silvestre, Incendio, Inunda-
ción – Lluvia Torrencial)

1 abril 15 mayo

Helada
Viento 1 julio*

Resto de Adversidades Climáticas 1 agosto*

Plantación y Plantones Todos Toma de efecto

(*) en el limón nunca antes de que los frutos alcancen los 3 cm de diámetro
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Financiado por la Entidad Estatal de Seguros 
Agrarios O.A (ENESA) Ministerio de Agricultura, 
Pesca y Alimentación

Para obtener un presupuesto sin compromiso, 
puede visitar cualquiera de nuestras oficinas 
en LA UNIÓ o contactar por teléfono al 96 353 
00 36 o a través de Whatsapp al 673 79 02 35. 
Estamos a su disposición para brindar la mejor 
protección para los cultivos de cítricos con esta 
meteorología tan cambiante.

¿Qué subvenciones me corresponden?

Los seguros agrarios combinados reciben actualmente una 
alta subvención, que puede alcanzar hasta el 70% del recibo 
de prima, dependiendo de las características del asegurado y 
las explotaciones a asegurar.

Para el plan anual 2024, se ha asignado un presupuesto de 
284,52 millones de euros destinados a subvenciones para el 
pago de primas. Sin embargo, esta asignación presupuestaria 
es inferior a la del año anterior, si tenemos en cuenta las aporta-
ciones que se hicieron de manera extraordinaria especialmente 
por el Real Decreto de medidas contra la sequía, lo que conlle-
va una serie de ajustes:

• No se subvencionarán los recargos.

•  Se reducirá en 10 puntos la subvención base, excepto para 
el módulo 1.

•  Se aumentará en 8 puntos las subvenciones adicionales en 
función de las características del asegurado, agricultor profe-
sional, explotación prioritaria, socio de OFH, joven agricultor.

•  Se cambiará el sistema de modulación, aplicándose por tra-
mos en pólizas con subvención superior a 5.000€.

• Se establece un límite del 20% en la tarifa subvencionable.

•  Se incrementará el límite máximo de subvención establecido 
por la UE al 70% del recibo de prima y se establece un nuevo 
límite adicional: la suma de la subvención de ENESA más 
la subvención de las Comunidades Autónomas no puede 
superar el 75% de la prima comercial base neta.

A pesar de que la Orden de Subvenciones de la Generalitat 
aún está pendiente de publicación, se comenzará la contrata-
ción con la prórroga de la orden anterior. Se prevé un aumento 
del 13% en la dotación presupuestaria para cubrir el aumento 
en la contratación, lo que representa un presupuesto de 32 
millones de euros. Esto asegura que se mantengan los por-
centajes de subvención.

A continuación, se muestra en el cuadro los porcentajes de 
subvención otorgados por el Ministerio de Agricultura, Pesca y 
Alimentación a través de la Entidad Estatal de Seguros Agra-
rios O. A. (ENESA) para el seguro de explotaciones de cítricos:

% SUBVENCIÓN POR TIPO Y MÓDULO
-SEGURO PRINCIPAL-

MÓDULO
1

MÓDULO
2

MÓDULO
3

MÓDULO
P

Base 75 20 14 8

Contratación colectiva - 6 6 6

Financiación SAECA - 1 1 1

Características asegurado (*) - 19 19 17

Renovación (**) - 5 5 5

Reducción de riesgo y condiciones productivas - 2 2 -

Titularidad compartida - 5 5 5

TOTAL 75 58 52 42

(*)   Joven Agricultor + 10 puntos
(**) Nueva contratación: 3%

Para acceder a las subvenciones de ENESA, cabe recordar 
la obligación de estar dado de alta en la Base de Datos CIAS, 
siempre antes de la contratación del seguro. De la misma 
manera que, para recibir las subvenciones adicionales (agri-
cultor profesional, explotación prioritaria, socio de OFH, joven 
agricultor, entidades jurídicas, socio de ATRIA, ATESVE, API, 
ADSG…o producción ecológica), se realizará una comproba-
ción individualizada, debiendo estar por tanto en la Base de 
Datos CIAS-CSA.

Recuerda, además, que por ser socio de LA UNIÓ puedes 
acceder a la subvención adicional que concede la Generalitat 
del 15% sobre la base.
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CAQUI// Van assistir més de 100 professionals

Gran èxit de la I jornada del sector del caqui de LA UNIÓ  Gran èxit de la I jornada del sector del caqui de LA UNIÓ  
a Carlet, centrada en la millora de la qualitata Carlet, centrada en la millora de la qualitat

El passat 21 de febrer es va celebrar, organitzada per LA UNIÓ 
Llauradora i Ramadera amb la col·laboració de l’IVIA i de la 

Cooperativa de Carlet, la I jornada del sector del caqui centrada 
en la millora de la qualitat. / Ferran Gregori

La qualitat de les ponències, junt al reconegut prestigi dels 
ponents, va provocar que l’assistència, amb més de 100 pro-
fessionals del sector del caqui de totes les zones producto-
res, abarrotara el Saló d’Actes de la Secció de Crèdit de la 
Cooperativa de Carlet, estant per dalt de les expectatives més 
optimistes.

La Jornada va ser inaugurada pel membre de la comissió exe-
cutiva de LA UNIÓ Dani Carbonell, el director del IVIA, Rodolfo 
Canet, i el secretari autonòmic d’Agricultura, Javier Bartolomé 
López   

La jornada es va dividir en dos blocs, un primer dedicat a la 
qualitat comercial de la producció del caqui i un segon dedicat 
a la sanitat vegetal. En el primer van haver tres ponències. La 
primera a càrrec de la Doctora Mª Ángeles Fernàndez Zamu-
dio, investigadora de l’àrea de Economia Agrària del IVIA, qui 
va analitzar les pèrdues de collita en camp i magatzem i el seu 
vincle amb la sostenibilitat econòmica del sector, aprofitant la 
recent publicació del projecte de llei de Prevenció de Pèrdues 
i Desaprofitament Alimentari.

La segon ponència, a càrrec de la Doctora Julia Morales Alfaro, 
investigadora de l’Equip de Fertilitat del sòl del IVIA, va tractar 
sobre les ferramentes per una fertilització eficient del caqui.

En la tercera ponència es va parlar sobre els tractaments 
pre-collita per millorar la qualitat post-collita, i va ser a càrrec 
de la Doctora en ciències, tecnologia i gestió alimentaria Nari-

ane Quaresma Vihena, adscrita al Centre d’Investigacions de 
tecnologia post-collita del IVIA.

En el segon bloc sobre sanitat vegetal, el Doctor Alejandro 
Tena Barreda, investigador del IVIA, va tractar sobre la millora 
del control biològic dels cotonets del caqui i l’última ponència, 
a càrrec del Doctor César Monzó Ferrer, científic titular de la 
Unitat d’Entomologia del IVIA, va parlar sobre la gestió integra-
da de les mosques blanques en el cultiu del caqui.

Els assistents van valorar molt positivament la Jornada  i ens 
van animar a celebrar-ne altres en el futur. Les principals pro-
postes que van sorgir de la jornada es poden resumir en la 
necessitat d’insistir al Ministeri d’Agricultura per a què done 
permís per criar i fer soltes públiques del parasitoide Anagyrus 
fusciventris, que ha resultat ser el millor agent de control del 
cotonet Pseudococcus longispinus. També es va demanar que 
la Conselleria d’Agricultura continue finançant les investigaci-
ons sobre els tractaments pre-collita del caqui i poder allargar 
la campanya fins a febrer amb fruita de qualitat comercial i 
organolèptica. 

Cria i alliberament del parasitoide Anagyrus fusciventris, Cria i alliberament del parasitoide Anagyrus fusciventris, 
principal agent de control del cotonet Pseudococcus Longispinus principal agent de control del cotonet Pseudococcus Longispinus 

En l’actualitat, els cotonets o pseudocòcids destaquen entre les 
plagues més abundants i nocives del cultiu del caqui, gene-

rant importants pèrdues que en ocasions representen un rebuig 
de fruita que pot arribar, i fins i tot superar, el 50%. / Ferran Gregori

L’Institut Valencià d’Investigacions Agràries (IVIA) ha identificat 
quatre espècies diferents de cotonets que afecten al caqui: 
Planococcus citri, Pseudococcus longispinus, Pseudococcus 
viburni i Delottococcus aberiae. Estos cotonets s’alimenten de 
la saba de la planta i segreguen una gran quantitat de melassa 
amb un alt contingut en sucres. Sobre esta capa de melassa 
es desenvolupen fongs sapròfits, que formen un feltre negre 
característic conegut col·loquialment com a “negreta”. Els fruits 
tacats per negreta únicament perden qualitat comercial, però 
continuen sent aptes per al consum humà.

D’entre tots els cotonets que afecten el caqui, el Pseudococcus 
Longispinus és el que, amb diferencia, provoca més danys en 
la producció, representant més del 80% dels rebutjos totals 
de fruita. Els investigadors de l’IVIA desaconsellen el control 
químic exclusivament, ja que l’ús de fitosanitaris causa més 
perjudicis que beneficis, en afectar negativament els enemics 
naturals del Pseudococcus Longispinus, pel que recomanen 

implementar estratègies basades en el control biològic per a 
reduir la seua població fins a límits sostenibles.

El parasitoide Anagyrus fusciventris és l’únic agent de control 
biològic que ha demostrat ser el més efectiu de tots els ene-
mics naturals (inclosos els depredadors) capaços de regular la 
població de P. longispinus en caquis, parasitant preferentment 
estadis avançats del pseudocòcid, sobretot nimfes de tercer 
estadi i femelles adultes, pel que l’alliberament de l’A. fusciven-
tris per a reduir les poblacions de la plaga ha evidenciat ser la 
millor estratègia de control.

LA UNIÓ ha manifestat en diverses ocasions la preocupació 
per l’increment de la població de Pseudococcus Longispinus 
en caqui i per la falta de mitjans efectius de lluita, i més encara 
si es té en compte que el principal mètode de control biològic, 
científicament demostrat, com és la solta controlada del Ana-
gyrus fusciventris, no es pot realitzar de manera generalitzada 
per la falta de les autoritzacions administratives necessàries 
per a la seua execució efectiva. Per este motiu, des de LA UNIÓ 
s’ha demanat al Ministeri per a la Transició Ecològica que auto-
ritze els permisos necessaris per a realitzar una estratègia de 
control del Pseudococcus Longispinus basada en la criança i 
alliberament del parasitoide Anagyrus fusciventris. 

Totes les ponències de la jornada en 
este enllaç i codi QR: 
https://bit.ly/3P9did3 
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ALVOCAT// Un cultiu cada vegada més present a la Comunitat Valenciana

LA UNIÓ aconsegueix que es publiquen setmanalment de forma LA UNIÓ aconsegueix que es publiquen setmanalment de forma 
oficial els preus de l’alvocatoficial els preus de l’alvocat

LA UNIÓ ha aconseguit que la Conselleria d’Agricultura 
publique de forma setmanal, i des del passat 9 de març, els 

preus en origen percebuts per les persones productores del 
cultiu de l’alvocat, donada la importància cada vegada major a 
la Comunitat Valenciana. / Redacció

Segons les dades de la pròpia Conselleria, al 2021 hi havia 
2.091 hectàrees cultivades d’alvocat al nostre territori, un 407% 
més que al 2017. Som la segona comunitat autònoma, darrere 
d’Andalusia, amb més superfície cultivada en tot l’Estat. L’al-
vocat era, per darrere del caqui, la magrana o la fruita d’estiu, 
el fruiter de regadiu amb més extensió cultivada i, no obstant 
això, l’únic que no apareixia referenciat en la publicació setma-
nal de cotitzacions agràries.

L’aconseguiment de la publicació dels preus no ha estat un tres 
i no res. La cosa ve de lluny ja que des del passat any, LA UNIÓ 
portava treballant per a que la Conselleria d’Agricultura publica-
ra de forma setmanal estes cotitzacions. Aleshores ja LA UNIÓ 
esmentava en un escrit remés al conseller d’Agricultura, José 
Luis Aguirre, que “tenint en compte que l’alvocat és un dels cul-
tius que està adquirint cada vegada més rellevància econòmica, 
des de LA UNIÓ demanem que contemple la possibilitat de publi-
car setmanalment, durant el període de campanya, els preus de 
referencia de l’alvocat, diferenciant-ho per província i varietat”.

Una vegada que la Conselleria es va decidir a posar en marxa 
el mecanisme de publicació dels preus de l’alvocat, la col·la-
boració de l’organització agrària ha sigut total i va facilitar a la 
Conselleria d’Agricultura una relació de comerços i coopera-

tives de les tres províncies que compren alvocats per a que 
pogueren participar en la formació de preus diferenciats per 
província i varietat  amb el Servei de Documentació, Publicaci-
ons i Estadística Departamental de la Conselleria d’Agricultura. 
La resposta de la Conselleria d’Agricultura fou que “després 
dels tràmits d’anàlisis d’idoneïtat de diversos col·laboradors 
-facilitats per LA UNIÓ-, la Conselleria està en disposició de 
publicar preus de l’alvocat a partir de la setmana 9 de l’any 
2024”, com així ha succeït.

LA UNIÓ considera que el sistema de preus setmanal de la 
Conselleria d’Agricultura proporciona a les persones produc-
tores informació relativa als preus màxims i mínims de diferents 
grups de productes, tant agrícoles com ramaders, varietats i 
mercats. Dona una informació imparcial de la posició comerci-
al dels diferents productes, habitualment a preu de camp. LA 
UNIÓ Llauradora sempre ha considerat este servei com una de 
les ferramentes més valuoses que hi ha a l’abast del sector per 
a recollir informació que oriente sobre els preus a demanar en 
les operacions de venda de la producció. 

LA UNIÓ organitza una visita professional a la finca LA UNIÓ organitza una visita professional a la finca 
la Baronessa: experiència en el cultiu ecològic d’alvocatsla Baronessa: experiència en el cultiu ecològic d’alvocats

El passat mes de febrer un grup de productors d’alvocats de 
LA UNIÓ va visitar la Finca la Baronessa, una explotació dedi-

cada al cultiu ecològic de diverses varietats d’alvocats. La visita 
va estar dirigida a l’afiliació interessada en el cultiu de l’alvocat, 
tant en l’àmbit convencional com en l’ecològic. / Ferran Gregori

Situada en el terme municipal d’Albalat dels Tarongers, en l’en-
torn de la Serra Calderona, la Finca la Baronessa abasta unes 
18 hectàrees. El seu propietari, Aldemar Boix, qui també lidera 
el Sector d’Alvocats de LA UNIÓ, és un llaurador jove que ha 
apostat decididament pel cultiu ecològic i la venda directa al 
mercat local. Esta estratègia li ha permès eixir-se’n dels inter-
mediaris i maximitzar els beneficis dels seus alvocats, fent que 
la seua explotació siga econòmicament sostenible.

Amb una plantació d’aproximadament 1.000 arbres d’entre 4 
i 6 anys d’edat, la Finca destaca per la seua densitat superior 
a la mitjana i un sistema de cultiu en terrasses. Ací es cultiven 
varietats com Bacon, que funciona com a pol·linitzador,  Fuer-
te, Haas, Lamb Hass i Reed, dissenyades estratègicament per 
abastar el major període possible de collita, des de finals de 
novembre fins a juliol.

El maneig del cultiu es caracteritza per una poda cuidadosa, 
realitzada entre 2 i 3 vegades a l’any, amb l’objectiu de mantin-
dre arbres d’una alçada màxima de 3,5 metres per a facilitar la 
collita i protegir la fruita i la fusta de l’exposició excessiva al sol.

El reg, realitzat mitjançant el sistema de degoteig Netafim, s’ali-
menta amb aigua d’un pou comunitari i es complementa amb 
una fertilització a través del reg, juntament amb una aportació 
bianual de compost de vaca d’una explotació propera.

La finca també destaca per la seua cobertura vegetal, com-
posta per una barreja de lleguminoses i diverses espècies que 
permeten una floració esglaonada per atraure pol·linitzadors 
naturals durant la major part de l’any, contribuint així a l’òptim 
quallat dels fruits.

En resum, la visita a la Finca la Baronessa va oferir als pro-
ductors una experiència enriquidora i pràctica sobre el cultiu 
ecològic d’alvocats, demostrant el compromís de LA UNIÓ amb 
la promoció de pràctiques agrícoles sostenibles i rendibles. 
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VINO// Faltan iniciativas para los productores de vino

Indignación de Organizaciones Agrarias y Cooperativas ante la Indignación de Organizaciones Agrarias y Cooperativas ante la 
falta de propuestas concretas de la Conselleria de Agriculturafalta de propuestas concretas de la Conselleria de Agricultura

El conjunto de las organizaciones profesionales agrarias de 
la Comunitat Valenciana (LA UNIÓ Llauradora, AVA-ASAJA, 

ASAJA Alicante, UPA-PV y CCPV-COAG) y las Cooperatives 
Agro-Alimentaries manifiestan su “creciente indignación ante 
la falta de propuestas concretas por parte de la Conselleria de 
Agricultura para los productores vitivinícolas, que están sumidos 
en una fuerte crisis y una situación desesperada”. / Redacción

Los viticultores han tenido una importante disminución de los 
ingresos como consecuencia del incremento de costes pro-
ductivos y la meteorología adversa, fundamentalmente por la 
sequía.

La constitución de la Mesa Sectorial del Vino por parte de 
Conselleria el pasado 29 de febrero, y convocada según ésta 
porque “el sector del vino es estratégico para nosotros y uno 
de los pilares básicos de la agricultura valenciana”, según las 
entidades representativas “no sirve de nada y puede quedarse 
en papel mojado si no se activan medidas de apoyo urgentes 
para el sector. Salvo las ayudas anunciadas a la destilación 
de subproductos de vinificación para la campaña 2023/24, por 
importe de dos millones de euros, y la apertura de la convo-
catoria de las ayudas a la reestructuración y reconversión de 
viñedo, pocas cosas más”.

Las organizaciones agrarias y cooperativas exigen en este 
sentido ayudas directas para paliar las graves pérdidas eco-
nómicas ocasionadas por la sequía y los efectos de la guerra 
en Ucrania, ya que es uno de los pocos sectores que se ha 
quedado sin apoyos, mientras otras comunidades autónomas 
sí lo han hecho. Por ejemplo, Catalunya concedió en 2023 un 
total de 20 millones de euros para sus viticultores para paliar las 
pérdidas por la sequía con ayudas de 450 euros por hectárea, 
y el País Vasco otros 7,3 millones de euros por la merma de 
rendimientos debido a la guerra de Ucrania. 

Reclaman, así mismo, aprobar la vendimia en verde, como el 
año pasado, pero usando esta vez la media de rendimientos 
de las Denominaciones de Origen y no las de cada viticultor. 
Las organizaciones Agrarias y Cooperativas piden también fle-
xibilizar el desvío de los fondos sobrantes del PASVE a otras 

medidas de apoyo, los ecorregímenes para el cultivo de la viña 
y las restricciones de plazos y condiciones en la poda y la fer-
tilización del cultivo. Sobre la PAC, demandan especificar el 
concepto del pago de las transferencias de la Política Agrícola 
Común (PAC) y/o posibilidad de ver en una App oficial todos 
los pagos que un beneficiario está cobrando.

Otra de las medidas que proponen es aumentar en todas las 
pólizas de seguro que tengan cubierto el riesgo de sequía 
hasta el 70% del coste a cargo de la subvención de las admi-
nistraciones, que es el máximo que establece la legislación. Y 
reclaman, así mismo, prorrogar la bonificación del gasóleo B.

“Es necesario que la Generalitat apoye a los productores viti-
vinícolas, situados la mayoría en zonas de interior desfavoreci-
das, ya que los costes de los insumos les han aumentado hasta 
niveles insostenibles, sus producciones se han visto mermadas 
y además no pueden encontrar una salida normal al mercado”, 
señalan las organizaciones agrarias y cooperativas. 
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CÍTRICS// L’Actualitat del sector

Cada vegada més intercepcions de productes hortofructícoles Cada vegada més intercepcions de productes hortofructícoles 
importats amb plaguesimportats amb plagues

aquestes dades escandaloses que es repeteixen desafortu-
nadament ja any rere any i que fan necessari que des de les 
institucions comunitàries es prenguen mesures sobre aquest 
tema”. Les autoritats de la Unió Europea han d’incrementar la 
pressió inspectora en tots aquells països que no són capa-
ços de garantir la seguretat sanitària dels seus enviaments, 
com és el cas de Turquia, Egipte, Sud-àfrica i alguns països 
de Sud-amèrica.

Paral·lelament al problema de les plagues, ens trobem amb 
la competència deslleial per la falta de reciprocitat en matèria 
fitosanitària. Carles Peris, secretari general de LA UNIÓ, indica 
que “cal prohibir l’entrada de tots aquells productes importats 
que no complisquen amb els compromisos del pacte verd 
europeu en la seua estratègia fitosanitària. Cal competir en 
igualtat de condicions i no com fins ara. No podem fomentar 
les importacions mentre els nostres cítrics es podreixen en 
els arbres”. 

LA UNIÓ Llauradora revela un total de 613 intercepcions de 
productes hortofructícoles importats en el territori de la Unió 

Europea que contenien plagues o malalties, segons les dades 
oficials de les pròpies autoritats comunitàries. D’eixe número, 
118 rebutjos d’enviaments eren de cítrics, amb 70 de Turquia i 
32 d’Egipte. En gener va haver-hi ja 67 intercepcions de fruites 
i hortalisses, amb 29 de Turquia i 8 d’Egipte. En el cas dels 
cítrics, van ser 7 de Turquia i 1 d’Egipte.
 
Gran part, a més, d’eixes intercepcions tenen plagues o malal-
ties molt letals i desconegudes encara en la citricultura euro-
pea, per la qual cosa cal previndre la seua entrada amb un 
reforç de les mesures i l’augment de les importacions no és la 
millor manera per a evitar-lo.
 
LA UNIÓ creu que el Ministeri d’Agricultura, de la mà del seu 
ministre Luis Planas, ha de pressionar d’una forma ferma i no 
amb meres paraules a la Comissió Europea. “S’han d’analitzar 

LA UNIÓ demana ajudes davant els danys del badat en cítricsLA UNIÓ demana ajudes davant els danys del badat en cítrics

legant l’absència d’un esdeveniment climàtic significatiu que 
justifique els perjudicis.
 
Ens preocupa profundament la situació dels llauradors afec-
tats, qui han vist minvats els seus ingressos a causa d’aquests 
esdeveniments climàtics fora del comú. Per tant, sol·licitem a la 
Conselleria que intercedisca en favor dels productors afectats 
i requerisca a Agroseguro la quantificació dels danys i l’es-
tabliment de mecanismes de compensació adequats, ja siga 
a través de l’assegurança o mitjançant ajudes específiques. 
LA UNIÓ enten que la situació actual també revela la neces-
sitat de revisar les polítiques d’assegurances agrícoles per a 
garantir una cobertura més àmplia i justa per als llauradors 
enfront d’esdeveniments climàtics extrems com els que estem 
experimentant. 

LA UNIÓ ha sol·licitat al Director General de Producció Agrí-
cola i Ramadera de la Conselleria d’Agricultura, Ramaderia 

i Pesca, la intervenció urgent del departament en la situació 
actual dels citricultors afectats pel badat en les zones de cultiu 
de cítrics.
 
Durant els mesos de novembre i desembre de 2023, així com al 
gener, febrer i març del present any, s’han registrat fenòmens 
climàtics inusuals a la nostra comunitat autònoma. Pluges 
localitzades, temperatures anormalment altes i vents càlids que 
han impactat negativament en la producció de cítrics. Aquests 
canvis sobtats en les condicions climàtiques han provocat 
danys significatius en els cultius, afectant diverses varietats de 
cítrics com Ortanique, Clemenvilla, Lane Late, Powel i València 
Late, segons han constatat els nostres tècnics de camp.
 
És important ressaltar que, segons les condicions establides 
per Agroseguro per a la cobertura de danys per adversitats 
climàtiques, es requereix que el mal supere el 20%, estiga vin-
culat a un esdeveniment climàtic determinat, siga generalitzat 
en la zona de cultiu i afecte diverses varietats de cítrics. A pesar 
que considerem que es compleixen cadascun dels requisits 
establits, Agroseguro ha indicat que els danys observats no 
compleixen amb aquests criteris per a ser indemnitzables, al-

La sequera impacta en la producció de pomelosLa sequera impacta en la producció de pomelos
als productors. El retard en l’inici de la campanya, de més de 
dues setmanes, ja va generar preocupació. Però el que més 
preocupa ara són els baixos calibres de la fruita, directament 
atribuïts a la falta de pluges. En un mercat que demanda pome-
los de calibre mínim 90, a penes un 10-15% de la producció total 
compleix amb aquests estàndards a causa de la sequera. Això 
posa en risc més de 14 milions de quilos de fruita que podrien 
quedar-se sense recol·lectar si les condicions no milloren.
 
Els llauradors esperen que la demanda del mercat s’ajuste 
per a permetre pomelos de calibre inferior i que la fruita res-
tant aconseguisca un calibre més acceptable en les pròximes 
setmanes. Si no, les pèrdues directes podrien ascendir als 4 
milions d’euros. 

S’esperava una campanya 2023/24 amb bones perspectives 
per als productors de pomelo de la Comunitat Valenciana. 

Les estimacions de producció eren optimistes, amb un any 
rècord en collites. No obstant això, la realitat és menys indul-
gent de l’esperat. Les dades oficials de la Conselleria d’Agri-
cultura apuntaven a una producció pròxima als 18 milions de 
quilos, un augment del 3% respecte de la campanya anterior. 
A nivell estatal, es pronosticava una producció de 79,5 milions 
de quilos, situant-se com la tercera campanya més productiva 
de la història. L’entusiasme inicial es veia recolzat pels preus 
inicials, que eren un 29% més alts.
 
No obstant això, la sequera que ha marcat el començament de 
la temporada ha desencadenat una sèrie de desafiaments per 
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CÍTRICS// L’Actualidad del sector

LA UNIÓ denuncia que la interprofesional Ailimpo y el Ministerio LA UNIÓ denuncia que la interprofesional Ailimpo y el Ministerio 
se desentienden de la crisis de los productores de limónse desentienden de la crisis de los productores de limón

La única respuesta ha sido de la Conselleria de Agricultura a 
un escrito remitido por el secretario general de LA UNIÓ, Carles 
Peris, al conseller José Luis Aguirre, donde se hace eco y es 
conocedor de la situación del sector del limón, pero insiste en 
que “debe atenerse a las medidas reguladores que acuerden 
AILIMPO y el Ministerio de Agricultura”.
 
El problema es que cuando lleguen las posibles medidas 
correctoras-si lo hacen- sea muy tarde. LA UNIÓ ha cuantifi-
cado ya en más de 26 millones de euros las pérdidas para los 
productores alicantinos de limón. Son por fruta que no podrá 
recolectarse o por destrío de fruta que hay en cámara y que 
debería ir a industria. El problema es que la industria echa 
mano del destrío que hay en almacén y ya traslada a los pro-
ductores que tiene fruta suficiente y que no va a necesitar com-
prar limón en campo. Por ello, toda aquella producción que en 
años anteriores tenía una salida vía industria puede quedar sin 
recogerse. También ha detectado un aumento de los retratos 
de compraventa que afectarían también a los ingresos de los 
productores y que LA UNIÓ irá denunciando en cuanto tenga 
conocimiento a la Agencia de Información y Control Alimentario 
(AICA). Preocupa la situación de la variedad Fino, pero también 
la de la Verna, que será la siguiente en recolectarse, ya que 
nadie se atreve a aventurar cómo irá la campaña de esta otra 
variedad cuya recogida se inicia el próximo mes de abril.
 
El aumento de cosecha en las zonas productoras, el descenso 
en el consumo, junto a la importación de limón de terceros 
países, podría estar detrás de esta situación atípica con un 
mercado totalmente parado.  En cuanto a las importaciones, 
los datos de estos primeros meses de campaña son muy reve-
ladores. Durante los cuatro primeros meses de la campaña 
2023/2024 (septiembre a diciembre) se han importado por la 
UE27 un total de 107.556 toneladas de limones, lo que supone 
un repunte del 15,8% (+14.700 t) respecto a la campaña ante-
rior. Solamente en el mes de octubre las cantidades han sido 
superiores a los valores medios mensuales (+13,6%). 

LA UNIÓ Llauradora ha criticado a la interprofesional Ailimpo 
y al Ministerio de Agricultura por no tomar ninguna medida 

excepcional para paliar la crisis de los productores de limón 
en una campaña nefasta, con buena parte de la cosecha sin 
recolectar todavía en la provincia de Alicante.

La propuesta de LA UNIÓ para que se habilitara una ayuda de 
carácter extraordinario para retirar del mercado 50.000 tonela-
das de la variedad de limón Fino, que está en plena campaña 
de recolección, no ha tenido ninguna respuesta. El objetivo era 
descongestionar la actual situación de parálisis y de precios 
muy bajos para los agricultores, que desde el inicio de campa-
ña han descendido más de un 39%. Se trataría de pagar una 
cantidad de 0,18 euros por kilogramo de limón a los producto-
res, estén o no en una Organización de Productores de Frutas 
y Hortalizas (OPFH), que es el coste de producción oficial pese 
a que no se actualiza desde el año 2018, para retirar del mer-
cado ese volumen de limones. El presupuesto en la Comunitat 
Valenciana era de 9,5 millones de euros, a pagar la mitad del 
mismo la Conselleria y la otra mitad el Ministerio de Agricultura.
 
El Ministerio de Agricultura no ha dicho nada al respecto en 
una situación que se podría calificar de “dontancredismo y 
como si no fuera la cosa con su departamento cuando habla-
mos de un cultivo muy importante para la economía española”.
 
Ailimpo tampoco ha intervenido cuando una de las funciones 
de las interprofesionales es precisamente actuar ante estas 
situaciones y no solo para la gestión de las campañas de pro-
moción. “Si no es capaz de dar la cara en una crisis como la 
actual para regular el mercado en tiempo y forma, no sabemos 
para qué existe”. Ailimpo, además de en las campañas de pro-
moción, tiene capacidad de actuar ante crisis como promover 
la adopción de medidas para regular la oferta, de acuerdo con 
lo previsto en la normativa de competencia nacional y comu-
nitaria; ordenar en cada campaña la fecha de inicio y finaliza-
ción de recolección de cada una de las variedades de limón e 
incluso revisar para cada campaña los requisitos de calidad, 
clasificación, calibrado, en base a los estudios sobre aforos y 
calidades previstas, con la intención de ofrecer los productos 
de máxima calidad posible a los consumidores, y regular de 
forma ordenada los destinos a consumo en fresco o a indus-
tria, con la intención de maximizar los precios recibidos por los 
agricultores. A pesar de ello, es una interprofesional desapa-
recida en una de las peores campañas de los últimos años.

Presencia de los patógenos de cuarentena en cítricos de AlicantePresencia de los patógenos de cuarentena en cítricos de Alicante
dicial en condiciones de sequía y, en casos severos, puede 
resultar en la muerte de la planta. Desde su detección en 2016 
en varias parcelas de la Comunitat, se implementaron medidas 
urgentes para erradicar y controlar la presencia de esta plaga. 
Sin embargo, la falta de actualización de la información desde 
entonces genera incertidumbre sobre su estado actual en la 
región.

La enfermedad del “mal seco de los cítricos” o MSD, causada 
por el hongo vascular “Plenodomus tracheiphilus”, ha sido una 
amenaza constante para los cultivos de cítricos, especialmente 
el limón. Este organismo nocivo, regulado como cuarentena en 
la UE, destruye los vasos conductores de savia, llevando a una 
rápida deshidratación de las ramas afectadas y eventualmente 
provocando la muerte del árbol. 

En los últimos meses, el sector citrícola de Murcia ha enfren-
tado desafíos significativos con la aparición de dos amena-

zas: el trips “Scirtothrips dorsalis” y la enfermedad conocida 
como “mal seco” causada por el hongo “Plenodomus trachei-
philus”. Estas plagas no solo ponen en peligro la salud de los 
cultivos, sino que también plantean desafíos económicos y 
medioambientales. 

El trips amarillo del té, o “Scirtothrips dorsalis”, ha sido cata-
logado como un organismo de cuarentena, sujeto a regula-
ciones específicas según la Directiva 2000/29 del Consejo. 
Esta plaga invasiva ataca una variedad de cultivos, incluyendo 
cítricos y hortalizas, siendo altamente voraz y perjudicial para 
el crecimiento de brotes jóvenes. Además, puede provocar la 
caída masiva de flores y frutas, siendo especialmente perju-
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ARRÒS// Mentre els magatzems d’ací estan replets de producte local

LA UNIÓ denuncia que empreses espanyoles i valencianes LA UNIÓ denuncia que empreses espanyoles i valencianes 
importen i distribueixen en només tres dies l’arròs equivalent importen i distribueixen en només tres dies l’arròs equivalent 
a un terç de la producció de la Comunitat Valencianaa un terç de la producció de la Comunitat Valenciana

LA UNIÓ ha denunciat que en només tres dies diverses 
empreses arrosseres espanyoles i valencianes van importar-

de països asiàtics i descarregat en els seus magatzems valen-
cians al voltant de 36.000 tones d’arròs, un terç de la producció 
autòctona de la Comunitat Valenciana que se situa en una franja 
d’entre les 100.00 i les 130.000 tones anuals. / Redacció

Este fet contrastava amb la situació que viuen els arrossers 
valencians que comproven com els magatzems estan replets 
d’arròs produït en la Comunitat Valenciana que no té eixida 
comercial davant l’alentiment de les compres.

LA UNIÓ va informar de la descàrrega d’un vaixell al Port de 
València amb 11.000 tones d’arròs importat des de Myanmar 
(antiga Birmània). La mercaderia anava dirigida a l’empresa 
Arroz La Fallera. El vaixell es diu SE MARINA, va eixir el passat 
15 de gener des d’eixe país del sud-est asiàtic. Esta nova entra-
da d’arròs que informava LA UNIÓ se sumava a la ja denun-
ciada uns dies abans en el Port de Sagunt amb un vaixell que 
contenia 25.000 tones d’arròs procedent del sud-est asiàtic i 
importat i distribuït per grans empreses arrosseres espanyoles i 
valencianes. Les empreses receptores d’eixe primer enviament 
eren La Fallera, Arroz SOS, Arroz Dacsa i ARCESA (La Perdiz).

El sector arrosser de LA UNIÓ decidia a l’hora de tancar esta 
informació la convocatòria d’accions de protesta davant eixes 
empreses importadores i distribuïdores. “Els arrossers valen-
cians estem farts d’aquesta situació, mentre les importacions 
augmenten a més per empreses d’ací, la campanya està para-
da amb preus van a la baixa i els costos de producció del cultiu 
segueixen pels núvols, la qual cosa es tradueix en un minva-
ment important de la nostra rendibilitat”, assenyala.

 LA UNIÓ critica aquestes importacions per part de grans 
empreses que es vanen en alguns casos fins i tot de valen-
cianía amb anuncis, patrocinis i imatges icòniques, però a la 
mínima opten per l’arròs importat d’altres països. “Mentre els 
nostres magatzems estan plens perquè les grans empreses 
arrosseres no volen pagar un preu digne i just ací per l’arròs, 
amb aquestes importacions el que pretenen i aconsegueixen 
és pressionar a la baixa el preu de l’arròs local. Preferim que 
deixen de fer gala públicament d’una suposada valencianía per 

a vendre més i aposten veritablement pels arrossos valencians 
i pels seus productors”, diu

En aquest sentit, també denuncia que en els lineals de les boti-
gues i supermercats es detecten arrossos d’eixes marques en 
els quals no s’especifica l’origen d’aquests (veure imatge). “Cal 
donar major transparència als consumidors indicant de manera 
clara la procedència de l’arròs i a més els supermercats hau-
rien de ser els primers a exigir als seus proveïdors l’origen i no 
sols el lloc d’envasament i fer una aposta clara pel producte de 
proximitat i per les denominacions d’origen”, aferma LA UNIÓ.

Estes importacions provenen fonamentalment de Malàisia, 
Cambodja i Myanmar, grans països asiàtics productors, que 
no compleixen a més amb els estàndards europeus de pro-
ducció i d’ús dels productes fitosanitaris. Precisament aques-
ta mateixa setmana la Unió Europea ha restablit la clàusula 
de salvaguarda, mitjançant un reglament publicat ahir en el 
DOUE, amb aranzels duaners a les importacions d’arròs índica 
de Cambodja i Myanmar, per a pal·liar els seus efectes sobre la 
producció comunitària. Aquests aranzels s’apliquen des de hui 
després d’una investigació de la Comissió Europea en la qual 
s’indica que “l’arròs d’eixos dos països asiàtics es va importar 
a preus i volums que van provocar dificultats considerables 
per a la indústria arrossera comunitària. LA UNIÓ ve reiterant 
la necessitat d’establir mesures de salvaguarda contra l’arròs 
procedent d’eixos països. “Confiem que eixos nous aranzels 
servisquen perquè les empreses desistisquen de la seua inten-
ció de comprar producte de fora i opten per l’autòcton per a 
què nombroses famílies puguen viure del cultiu i també per a 
mantindre el medi ambient a l’entorn del parc natural de l’Al-
bufera”, indica. 

Vore enllaç: 
https://www.youtube.com/watch?-
v=WUp8v7wm6qk i QR

Arròs importat i emmagatzemat en empreses d'ací a l’esquerra i magat-
zems a la Comunitat Valenciana plens d'arròs autòcton.

Mostra d'un paquet d'arròs 
d'una empresa que fa gala de 
valenciania però que no indica 
l'origen de procedència
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Conclusiones de la Encuesta al Sector Apícola

Los resultados de la encuesta realizada al sector apícola de LA 
UNIÓ durante el pasado mes de diciembre han arrojado luz 

sobre las necesidades y preocupaciones más apremiantes de 
los apicultores. Esta información no solo proporciona una visión 
clara de los desafíos que enfrenta el sector, sino que también 
orienta nuestras acciones reivindicativas hacia soluciones efec-
tivas y adaptadas a la realidad del campo. / Vicent Marco

La participación en la encuesta fue significativa, especialmen-
te entre los apicultores más profesionales, representando 
aproximadamente el 70% de las respuestas. Entre los temas 
más demandados para charlas y cursos, la sanidad apícola 
ha ocupado un lugar destacado, evidenciando una creciente 
preocupación por la salud de las colmenas y la prevención 
de enfermedades. En segundo lugar, la cría y selección de 
reinas han surgido como áreas de interés, reflejando el deseo 
de mejorar la genética y la productividad de las explotaciones 
apícolas. En tercer lugar, encontramos la gestión y control de 
la Vespa velutina, cuya expansión por la península y reciente 
llegada a la provincia de Castellón han generado una creciente 
inquietud.

La encuesta también ha revelado un marcado interés por rea-
lizar visitas profesionales a centros de cría de reinas, así como 
asistir a congresos, conferencias y ferias especializadas en 
apicultura. Estas oportunidades de networking y aprendizaje 
son valoradas como medios para mantenerse actualizados 
sobre las últimas tendencias y prácticas en el sector.

En cuanto a las amenazas que enfrenta el sector apícola, los 
encuestados identificaron la competencia desleal por importa-
ciones de países terceros como el problema más significativo. 
Esta preocupación subraya la necesidad de políticas y regula-
ciones que protejan a los apicultores frente a prácticas injustas 
y anticompetitivas que actualmente dominan el mercado. La 
ausencia de tratamientos efectivos contra la varroa, un parásito 
devastador para las colonias de abejas, también figura como 
una preocupación importante, junto con los efectos negativos 
de la sequía y el cambio climático en la producción de miel.

Por otra parte, LA UNIÓ ha solicitado a la Conselleria de Agri-
cultura que las ayudas no ejecutadas para el enmallado de 
cítricos en 2024, y presupuestadas en una cantidad de 500.000 
euros, sean destinadas a una ayuda directa para compensar 
las pérdidas producidas por el abejaruco en la apicultura 
valenciana. 

camp valenciàSECTORS

LA UNIÓ pide ayudas para compensar los daños del abejaruco LA UNIÓ pide ayudas para compensar los daños del abejaruco 
en la actividad apícolaen la actividad apícola

Dentro de las propuestas acordadas entre las principales organi-
zaciones profesionales agrarias -entre ellas LA UNIÓ- y Coope-

ratives Agro-alimentàries de la Comunitat Valenciana, en el acuerdo 
del Consell para la aprobación de medidas transitorias para limitar 
la polinización cruzada entre plantaciones de cítricos, se incluye la 
instalación de malla protectora en las parcelas con variedades que 
pueden provocar este tipo de polinización. / Redacción

Después de perder casi la totalidad de la producción de la 
campaña anterior, las condiciones climáticas extremas, carac-
terizadas por la sequía y la falta de las precipitaciones necesa-
rias, han impedido la germinación del cereal, poniendo en 
peligro los resultados de la campaña actual. Los principales 
cultivos de cereales de invierno, como el trigo y la cebada, en 
todas las zonas productoras valencianas han experimentado 
un comportamiento similar, con perspectivas muy negativas 
para el sector.

Con el objetivo de impulsar esta medida, la Conselleria de Agri-
cultura estableció una línea de ayudas en los presupuestos de 
la Generalitat de los dos últimos años, con una cantidad presu-
puestada de 500.000 euros en cada uno de ellos. Sin embargo, 
estas ayudas no se han podido ejecutar por la falta de una 
orden de bases reguladoras que las rija y permita solicitarlas 
en el momento oportuno para evitar la conocida “pinyolà”.

En los presupuestos de 2024, se incluye la línea S1307 des-
tinada a “ayudas para la instalación de malla protectora en 
plantaciones de cítricos contra la polinización cruzada, con el 
objetivo de mejorar la estructura productiva de las explotacio-
nes agrarias”.

Por otro lado, tal como se expuso en un escrito remitido por 
LA UNIÓ en octubre del pasado año, el sector apícola está 
sufriendo los efectos de los ataques del abejaruco en las col-
menas que  han experimentado un aumento exponencial en 
los últimos dos años. En aquel momento, desde LA UNIÓ se 
solicitó que la Conselleria estableciera medidas de control y 
compensación para los ataques del abejaruco, incluyendo 
una ayuda directa para las personas apicultoras con REGA 
valenciano que compense los daños ocasionados.

Aprovechando que en 2024 se tiene que trabajar en la elabo-
ración de la orden de bases reguladoras de las ayudas para 
la instalación de malla protectora en plantaciones de cítricos 
susceptibles de provocar polinización cruzada, para hacer la 
correspondiente convocatoria e implementar la medida duran-
te los dos primeros meses de 2025, antes de la época de 
floración, LA UNIÓ solicita que la cantidad de 500.000 euros, 
que ya se conoce que no se destinará al mallado, se destine a 
cubrir económicamente una ayuda directa para las personas 
apicultoras afectadas por los ataques del abejaruco en sus 
explotaciones. 
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GANADERÍA// Animales afectados por la Enfermedad Hemorrágica Epizoótica

LA UNIÓ reitera a la Conselleria la necesidad de establecer una LA UNIÓ reitera a la Conselleria la necesidad de establecer una 
línea de ayudas para los ganaderos de vacuno con afección EHElínea de ayudas para los ganaderos de vacuno con afección EHE

LA UNIÓ Llauradora i Ramadera ha insistido de nuevo a través de 
un escrito dirigido al conseller de Agricultura, José Luis Aguirre, 

en establecer una línea de ayudas para los ganaderos de vacuno 
de la Comunitat Valenciana cuyos animales han sufrido los efectos 
de la Enfermedad Hemorrágica Epizóotica (EHE). / Redacción

En algunas zonas, además, como es el norte del Castellón, están 
sufriendo las consecuencias de la sequía y la falta de pastos y 
agua, con muchas explotaciones que deben suministrarse de 
cubas para dar de beber a los animales.

Ya el pasado mes de septiembre envió un escrito donde se le infor-
maba que a pesar de que las detecciones eran escasas era de 
prever que irían en aumento, como así ha sido. Además, muchas 
ganaderías no han declarado la enfermedad tanto por desconoci-
miento o miedo como por la falta de incentivos.

Otras comunidades autónomas sí han puesto en marcha líneas de 
ayuda para sus explotaciones vacunas afectadas por la EHE. Es 
el caso de Extremadura, con un presupuesto de 3,4 millones de 
euros y 35 euros/animal; de Castilla y León, con un presupuesto 
de 5,73 millones de euros y entre 500-1.000 euros por explotación 
y, finalmente, la Comunidad de Madrid, con un presupuesto de 
827.200 euros para gastos veterinarios y 294.000 por muerte del 
animal y una ayuda de entre 800 y 6.000 euros por explotación.

LA UNIÓ considera que estas ayudas posicionan las explotaciones 
ganaderas valencianas de vacuno en una situación de desventaja 
competitiva. Por eso, vuelve a solicitar el establecimiento urgente 
de una línea extraordinaria de ayudas para las explotaciones vacu-
nas afectadas por la Enfermedad Hemorrágica Epizoótica. Para la 
financiación de esta ayuda, la organización propone que se utilice 
la línea presupuestaria S0286 “Ayudas generales Ganadería-MA-
GRAMA”, dotada con 895.000 euros, destinada a la mejora de las 
explotaciones ganaderas y las agrupaciones de defensa sanitaria 
para los programas de calidad sanitaria y mejora de la renta de las 
personas ganaderas.

LA UNIÓ agradece la postura de la Conselleria de Agricultura de 
exigir al Ministerio de Agricultura la disponibilidad de una vacuna 
contra la enfermedad para el sector vacuno. Sin embargo, “somos 
conscientes que esta medida efectiva tardará en estar disponible, 
puesto que no depende exclusivamente de las administraciones y 
actualmente no tenemos a nuestra disposición ninguna vacuna en 
la Unión Europea”, indica LA UNIÓ en su escrito a Aguirre. Por ello, 
ahora lo más urgente sería apoyar a los ganaderos de la Comunitat 
Valenciana. “Pese a ser un partido defensor de la ganadería, lo 
cierto es que al final con Vox al frente de la Conselleria de Agri-
cultura los productores valencianos de vacuno no han recibido 
ayudas por la Enfermedad Hemorrágica Epizoótica (EHE), como 
sí lo han hecho los de otras comunidades autónomas. Esperemos 
que cambien de opinión y habiliten una partida presupuestaria”, 
señala LA UNIÓ. 

CEREALES// Se prevé una campaña catastrófica

LA UNIÓ solicita una ayuda extraordinaria para los productores LA UNIÓ solicita una ayuda extraordinaria para los productores 
de cereal con objeto de cubrir los costes de siembra ya asumidosde cereal con objeto de cubrir los costes de siembra ya asumidos

LA UNIÓ, tras analizar la situación de la campaña actual del cereal 
en la Comunitat, ha solicitado a la Conselleria de Agricultura una 

ayuda excepcional para los productores con objeto de compensar 
los costes de una campaña que se augura catastrófica y las pérdi-
das ocasionadas por la sequía, que se arrastra ya dos campañas 
consecutivas. Estamos en una de las campañas más difíciles de los 
últimos veinte años. La persistente sequía que afecta nuestro terri-
torio está teniendo un impacto negativo en la renta de las personas 
productoras valencianas de cereales. / Redacción

Después de perder casi la totalidad de la producción de la cam-
paña anterior, las condiciones climáticas extremas, caracterizadas 
por la sequía y la falta de las precipitaciones necesarias, han impe-
dido la germinación del cereal, poniendo en peligro los resultados 
de la campaña actual. Los principales cultivos de cereales de invi-
erno, como el trigo y la cebada, en todas las zonas productoras 
valencianas han experimentado un comportamiento similar, con 
perspectivas muy negativas para el sector.

Los productores han tenido costes de siembra, semillas, gasóleo, 
etc., y existe ya un volumen importante de superficie donde el tra-
bajo está hecho, pero la cosecha no saldrá. Además, se prevé 
un rendimiento bajo si no cambian las actuales circunstancias 
meteorológicas, por lo que todo serán pérdidas. En este senti-
do, la sequía y ausencia de precipitaciones en los últimos meses 
provocarán, según los cálculos de LA UNIÓ, unas pérdidas por 
los costes ya asumidos por los productores de alrededor de 3,8 
millones de euros.

Las previsiones en la mayor parte de las zonas productivas son 
muy negativas por la falta de lluvias y en algunas solo se ha 
sembrado la mitad de la superficie y de esta solo ha germinado 
entre un 10 y un 15%. Si no llueve en las próximas semanas, 
se secará todo y el cereal que no ha salido ya no germinará. 
Las temperaturas elevadas y anómalas en otoño han impactado 
negativamente, afectando la vernalización. La falta de precipi-
taciones y la sequedad acumulada han reducido la superficie 
sembrada y han endurecido el suelo. La reducción de superficie 
sembrada está alrededor del 50% de la superficie habitual otras 
campañas.

Carles Peris, secretario general de LA UNIÓ, señala que “nuestra 
propuesta de ayudas extraordinarias pedida a la Conselleria de 
Agricultura es para que se les compensen los costes de siem-
bra a los productores de cereales de la Comunitat Valenciana, 
ya que además es la segunda campaña consecutiva mala que 
sufren y se sitúan tambiéen zonas desfavorecidas con escasas 
alternativas de cultivo”.

Además de las pérdidas y costes por la no nascencia del cereal, la 
situación podría afectar a la percepción de las ayudas de la PAC 
de la anualidad 2024 también para las personas ganaderas en 
producción en extensivo por no poder cumplir las exigencias de 
la normativa de aplicación de la PAC en España. Por ello, desde 
LA UNIÓ se ha solicitado a la Conselleria de Agricultura que con-
temple esta casuística excepcional y se tenga en cuenta para no 
penalizar doblemente a las personas agricultoras y ganaderas 
afectadas por la actual situación. 
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camp valenciàSERVEIS

La protección definitiva en vehículo eléctrico o híbrido enchufable 

¿Eres propietario de un vehículo eléctrico y buscas la mejor 
manera de proteger tu inversión? En LA UNIÓ entendemos 

las necesidades únicas de los conductores de vehículos eléc-
tricos y ofrecemos productos diseñados específicamente para 
garantizar tu seguridad y tranquilidad. / Laura Palacios

En un mundo donde la sostenibilidad y la eficiencia son cada 
vez más importantes, los vehículos eléctricos se están con-
virtiendo en la elección preferida para muchos conductores 
conscientes del medio ambiente. Sin embargo, asegurar ade-
cuadamente estos vehículos innovadores puede presentar 
desafíos únicos. Es por eso por lo que queremos informarte 
sobre algunas coberturas disponibles en el mercado que pue-
den ser de tu interés.

1.  Cobertura para cable y estación de carga particular: Protege 
tus accesorios de carga contra daños y pérdidas.

2.  Incendio y robo de las baterías: protege tu inversión en caso 
de daños o robo de las baterías, siempre que existan daños 
en el resto del vehículo.

3.  Daños por ciberataques: cubre los daños materiales deriva-
dos de accidentes ocasionados por ciberataques.

SEGUROS// Tipos de coberturas disponibles

4.  Asistencia en viaje: Desde remolque por falta de carga hasta 
la posibilidad de recargar in situ, te respaldamos en cada 
paso de tu viaje.

5.  Vehículo de sustitución: Te ofrecemos un vehículo de susti-
tución preferentemente con etiqueta Eco o 0 para garantizar 
que sigas moviéndote de manera sostenible.

6.  Información de puntos de recarga: Te proporcionamos infor-
mación actualizada sobre los puntos de recarga disponibles 
para que puedas planificar tus viajes con facilidad.

En resumen, contratando un seguro adecuado para vehícu-
los eléctricos, puedes disfrutar de la máxima protección y 
tranquilidad mientras conduces hacia un futuro más sosteni-
ble. ¿Estás listo para asegurar tu movilidad con confianza? 
¡Contáctanos hoy mismo y descubre cómo podemos ayu-
darte a proteger tu inversión de la manera más completa y 
conveniente!

Asegura tu vehículo eléctrico con nosotros y conduce hacia un 
futuro más seguro y sostenible. ¡Nosotros te respaldamos en 
cada kilómetro del camino! Protege tu inversión, solicita pre-
supuesto sin compromiso en el teléfono 963530036 o a través 
de Whatsapp 673790235.  

DISTRIBUIDOR OFICIAL MANITOUMANITOU GROUP PARTSManitou Group Parts

                          



camp valenciàSERVEIS

La jornada laboral y el tiempo de trabajo de los trabajadores

La duración de la jornada laboral es un tema importante que 
afecta tanto a los empresarios como a los trabajadores. / 

Bea Garrigós

¿Cuál es la duración de la jornada de trabajo de mis trabaja-
dores?
La duración de la jornada de trabajo será la pactada en los conve-
nios colectivos o contratos de trabajo. Si la actividad es agrícola o 
ganadera, se deberá respetar lo pactado en los diferentes convenios 
colectivos agrícolas o el correspondiente según la actividad de la 
empresa.

Para los trabajadores, la duración máxima de la jornada ordinaria 
de trabajo será de cuarenta horas semanales de trabajo efectivo de 
promedio en cómputo anual.

Mediante convenio colectivo o, en su defecto, por acuerdo entre la 
empresa y los representantes de los trabajadores, se podrá esta-
blecer la distribución irregular de la jornada a lo largo del año. En 
defecto de pacto, la empresa podrá distribuir de manera irregular 
a lo largo del año el 10 por ciento de la jornada de trabajo. Dicha 
distribución deberá respetar en todo caso los períodos mínimos de 
descanso diario y semanal y el trabajador deberá conocer con un 
preaviso mínimo de cinco días, el día y la hora de la prestación de 
trabajo resultante de aquella.

¿Cómo puedo compensar las horas?
La compensación de las diferencias, ya sean por exceso o por 
defecto, entre la jornada realizada y la duración máxima de la jorna-
da ordinaria de trabajo legal o pactada será exigible según lo acor-
dado en convenio colectivo o, a falta de previsión al respecto, por 
acuerdo entre la empresa y los representantes de los trabajadores o 
los propios trabjadores.

En defecto de pacto, las diferencias derivadas de la distribución irre-
gular de la jornada deberán quedar compensadas en el plazo de 
doce meses desde que se produzcan.

¿Cuál es la jornada máxima diaria que pueden realizar mis 
trabajadores?
El número de horas ordinarias de trabajo efectivo no podrá ser 
superior a nueve diarias, salvo que por convenio colectivo o, en su 
defecto, acuerdo entre la empresa y los representantes de los traba-
jadores, se establezca otra distribución del tiempo de trabajo diario, 
respetando en todo caso el descanso entre jornadas.

Entre el final de una jornada y el comienzo de la siguiente mediarán, 
como mínimo, doce horas.

Cuando la duración de la jornada diaria continuada exceda de seis 
horas, deberá establecerse un período de descanso durante la 
misma de duración no inferior a quince minutos. Este período se 
considerará de tiempo de trabajo efectivo cuando así esté fijado o se 
establezca por convenio colectivo o contrato de trabajo.

El descanso mínimo semanal, acumulable por períodos de hasta 
catorce días, de día y medio ininterrumpido que, como regla general, 
comprenderá la tarde del sábado o, en su caso, la mañana del lunes 
y el día completo del domingo.

Los trabajadores menores de 18 años no podrán realizar más de 
ocho horas diarias de trabajo efectivo, incluyendo, en su caso, el 
tiempo dedicado a la formación y, si trabajasen para varios emplea-
dores, las realizadas con cada uno de ellos, y tendrán que disfrutar 
de un descanso semanal de al menos dos días ininterrumpidos.

El tiempo de trabajo se computará de modo que tanto al comienzo 
como al final de la jornada diaria el trabajador se encuentre en su 
puesto de trabajo.

LABORAL// Tipos de coberturas disponibles

¿Cuántas horas extraordinarias pueden realizar mis trabaja-
dores?
A la jornada ordinaria pueden adicionarse horas extraordinarias. El 
número máximo de horas extraordinarias a realizar por los traba-
jadores es de 80 al año, si bien no computan dentro de este límite 
las horas extras compensadas por tiempo de descanso (no con 
retribución) dentro de los cuatro meses siguientes a su realización. 
Tampoco se tendrá en cuenta, a efectos de la duración máxima de 
la jornada ordinaria laboral, ni para el cómputo del número máximo 
de las horas extraordinarias autorizadas, el exceso de las trabajadas 
para prevenir o reparar siniestros y otros daños extraordinarios y 
urgentes, sin perjuicio de su compensación como horas extraor-
dinarias.

A efectos del cómputo de horas extraordinarias, la jornada de cada 
trabajador se registrará día a día y se totalizará en el periodo fijado 
para el abono de las retribuciones, entregando copia del resumen 
al trabajador en el recibo correspondiente.

¿Pueden solicitar mis trabajadores modificación en cuanto a 
la duración y distribución de la jornada laboral?
Las personas trabajadoras tienen derecho a solicitar las adapta-
ciones de la duración y distribución de la jornada de trabajo, en 
la ordenación del tiempo de trabajo y en la forma de prestación, 
incluida la prestación de su trabajo a distancia, para hacer efectivo 
su derecho a la conciliación de la vida familiar y laboral. Dichas 
adaptaciones deberán ser razonables y proporcionadas en relación 
con las necesidades de la persona trabajadora y con las necesida-
des organizativas o productivas de la empresa.

En el caso de que tengan hijos o hijas, las personas trabajadoras 
tienen derecho a efectuar dicha solicitud hasta que los hijos o hijas 
cumplan doce años.

En la negociación colectiva se pactarán los términos de su ejercicio, 
que se acomodarán a criterios y sistemas que garanticen la ausen-
cia de discriminación, tanto directa como indirecta, entre personas 
trabajadoras de uno y otro sexo. En su ausencia, la empresa, ante 
la solicitud de adaptación de jornada, abrirá un proceso de negocia-
ción con la persona trabajadora durante un periodo máximo de trein-
ta días. Finalizado el mismo, la empresa, por escrito, comunicará la 
aceptación de la petición, planteará una propuesta alternativa que 
posibilite las necesidades de conciliación de la persona trabajadora 
o bien manifestará la negativa a su ejercicio. En este último caso, se 
indicarán las razones objetivas en las que se sustenta la decisión.

La persona trabajadora tendrá derecho a solicitar el regreso a 
su jornada o modalidad contractual anterior una vez concluido el 
periodo acordado o cuando el cambio de las circunstancias así lo 
justifique, aun cuando no hubiese transcurrido el periodo previs-
to. Las discrepancias surgidas entre la dirección de la empresa y 
la persona trabajadora serán resueltas por la jurisdicción social a 
través del procedimiento establecido en el artículo 139 de la Ley 
36/2011, de 10 de octubre, Reguladora de la Jurisdicción Social.

¿Cómo se registra diariamente la jornada de los trabajadores?
Desde el 12 de mayo de 2019 la empresa garantizará el registro 
diario de jornada, que deberá incluir el horario concreto de inicio y 
finalización de la jornada de trabajo de cada persona trabajadora, 
sin perjuicio de la flexibilidad horaria que se establezca. 
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El departamento laboral de LA UNIÓ está a disposición 
de todas aquellas personas agricultoras y ganaderas que 
tengan trabajadores para resolver todas las dudas que 
puedan tener. Puede visitar cualquiera de nuestras ofici-
nas o contactar por teléfono en el 96 353 00 36 o a través 
de Whatsapp al 673 79 02 35.



camp valenciàAL TERRITORI

Acto de entrega de los Premios Importante del 
diario Información.

Estrena de la pel·licula Domingo Domingo.

Trobada amb el Ministeri d’Igualtat pel 
8 de març.

Xarrada informativa amb estudiants de la UPV.
Xarrada informativa sobre tècniques cultiu 
de l’olivera a Parcent (Marina Alta).

XX Mostra Tòfona Negra Alt Maestrat  a Culla i XV Concurs Tòfona Negra de major pes.

Xarrada sobre l’estructura varietal de 
cítrics a Oliva (La Safor).

Visita a les bodeguetes dels mitjans de comunicació 
de les festes de la Magdalena a Castelló.

Jornada Anual del sector de l’arròs de 
LA UNIÓ a Sueca.

Lliurament dels Premis El Periódico de Aquí 
de l’Horta Nord.

Xarrada informativa a Faura sobre les tècniques 
d’aclarida i l’engreix dels cítrics.

Representants de LA UNIÓ participen a Almazán 
(Soria) en la presentació de resultats del projecte 
#Straw4footwear i efectes en bioeconomia local.

Protesta en el MAPA ante la falta de representatividad 
para UdU.

Congreso Nacional de la Alcachofa en Amoradí.
Curso manipulador productos fitosanitarios en 
Elche.
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al teu servei
→ Defensa i reivindicació dels teus interessos

→ Gestoria i assessoria personalitzada

→ Creació d’Empreses

→ Assegurances

→ Gabinet d’advocats

→ Contractació de treballadors

i prevenció de riscos laborals

→ Assessorament urbanístic i expropiacions

→ Topografia, valoracions,

taxacions, peritatges...

→ Projectes de construcció, activitat,

impacte ambiental

→ Medi ambient i energies renovables

→ Tramitacions d’ajudes i subvencions

→ Cursos de formació i investigació 

en el món rural

www.launio.org · 963 530 036

Contacta per Whatsapp:
673 79 02 35
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 A L A C A N T     
 Comarca Oficina Adreça Telèfon Correu Electrònic
 OFICINA PROVINCIAL LA UNIÓ - Elx Camino Vizcarra, 1 Partida Alzabares Bajo T966614668 elx@launio.org
 Alacantí LA UNIÓ - Alacant C/ Pintor Lorenzo Casanova, 4-4º. M662364613 atrave@launio.org
 Alt Vinalopó-El Comtat LA UNIÓ - Beneixama C/ Doctor Silvestre, 1 M662364613 atrave@launio.org
 Marina Alta LA UNIÓ - Pego C/ Sant Eloi, 6 Edif. OCAPA (Cámara Agraria) M662364613 atrave@launio.org
 Marina Baixa LA UNIÓ - Callosa d’En Sarrià C/ Jaume Roig, 5 (Biblioteca Sala OMAC) M662364613 atrave@launio.org
 Vega Baja LA UNIÓ - Almoradí Ctra. Algorfa , 16 (Escuela de Oficios Taller) M662364613  atrave@launio.org
 Vinalopó Mitjà LA UNIÓ - Pinoso Av. Constitución, 62 M662364613 atrave@launio.org
    
 C A S T E L L Ó     
 Comarca Oficina Adreça Telèfon Correu Electrònic
 OFICINA PROVINCIAL  LA UNIÓ - Castelló C/ Ramón y Cajal, 17 T964270366 asegarra@launio.org
 Alto Palancia LA UNIÓ - Jérica Av. Constitució, 11 T964128142 altopalancia@launio.org
  LA UNIÓ - Segorbe C/ Fray Luis Amigó, 11-2º T964128142 altopalancia@launio.org
 Els Ports LA UNIÓ - La Mata C/ Esglesia, 7 T964180070 elsports@launio.org
 Maestrat LA UNIÓ - Albocàsser C/ Huerta, 15 T964428475 ebarreda@launio.org
  LA UNIÓ - Alcalà de Xivert C/ Santa Barbara, 6 T964497036 lajana@launio.org
  LA UNIÓ - Benassal Plaça d’En Blasc d’Aragó, 18 M608099516 egarcia@launio.org
  LA UNIÓ - Benicarló C/ Cesar Cataldo, 2 T964460068 lajana@launio.org
  LA UNIÓ- Canet Lo Roig Avda. Isabel Llombart, 7 T964494056 sromeu@launio.org
  LA UNIÓ - Culla C/ Recaredo García, 11  M608099516 egarcia@launio.org
  LA UNIÓ - La Jana C/ Xert, 33 - 1º T964497036 lajana@launio.org
  LA UNIÓ - Sant Mateu Plaça del Llaurador, 1 (Llar del Jubilat) M610509351 lajana@launio.org
 Plana Alta-Alcalatén LA UNIÓ - Cabanes C/ Sant Vicent, 38 T964332176 planaalta@launio.org
  LA UNIÓ - Els Rosildos Av. Constitució T964332176 planaalta@launio.org
  LA UNIÓ - Les Coves de Vinromà C/ Nou, 15 T964332176 planaalta@launio.org
  LA UNIÓ - Les Useres Plaça Ajuntament, 9 (Baix) T964388955 planaalta@launio.org
  LA UNIÓ - Torreblanca C/ Sant Antoni, 143 T964332176 planaalta@launio.org
 Plana Baixa LA UNIÓ - La Vall d’Uixó C/ Salvador Cardells, 29 T964692018 planabaixa@launio.org
  LA UNIÓ - Vila-real C/ La Murà, 28 T964535533 planabaixa@launio.org
    
 VA L È N C I A     
 Comarca Oficina Adreça Telèfon Correu Electrònic
 OFICINA PROVINCIAL  LA UNIÓ - València C/ Marqués de Dos Aigües, 3-1º T963530036 launio@launio.org
 Camp de Túria LA UNIÓ - Benaguasil C/ Benissanó, 57 T962531417 rperis@launio.org
  LA UNIÓ - La Pobla de Vallbona C/ Senyera, 31 T962531417 rperis@launio.org
  LA UNIÓ - Bétera C/ Estació, 5 (Casa Nebot) T672103764 mmoro@launio.org
 Horta Nord LA UNIÓ - Meliana C/ Maria Manglano, 2 M674007515 jlucas@launio.org
 Horta Sud LA UNIÓ - Silla C/ Santa Teresa, 11 T962531417  rperis@launio.org
 Hoya de Buñol LA UNIÓ - Cheste C/ Mariana de Pineda, 1 T962531417 rperis@launio.org
 La Costera LA UNIÓ - Xàtiva Ptge Moncada/ Alameda, S/N 2º PIS T962283895 valldalbaida@launio.org
 La Safor LA UNIÓ - Barx C/ Gandia nº 55 (Antic Ajuntament) T962264020 valldalbaida@launio.org
 Ribera Alta LA UNIÓ - Alginet C/ Arzobispo Sanchis, 26 T962531417  rperis@launio.org
  LA UNIÓ - Carlet C/ Nostra Senyora de l’Assumpció, 98 T962531417  rperis@launio.org
  LA UNIÓ - Turís C/ Pablo Iglesias, 1 T962531417  rperis@launio.org 
  LA UNIÓ - La Pobla Llarga C/ Sant Vicent, 3 T670001648 rperis@launio.org
 Ribera Baixa LA UNIÓ - Cullera C/ El Prado (Antiga OCAPA) T962531417 rperis@launio.org
  LA UNIÓ - Sueca CAM C/Cullera, 15 T962531417  rperis@launio.org
 Utiel-Requena LA UNIÓ - Requena C/ Chera, 1 T607207464 aserrano@launio.org
  LA UNIÓ - Utiel C/ Beato Gálvez, 4-1º T962171056 aserrano@launio.org
 Vall d’Albaida LA UNIÓ - Fontanars C/ Antonio Machado, 5 (Centre Cultural 1pis) T962264020 valldalbaida@launio.org
  LA UNIÓ - La Pobla del Duc C/ Metge Oscar Durich, 34-1 T962250581 valldalbaida@launio.org
  LA UNIÓ - Llutxent C/ Parc de Llaurador, S/N T962294271 foltra@launio.org
  LA UNIÓ - Quatretonda C/ Sant Josep, 9 T962264020 valldalbaida@launio.org 
     

ESTEM A PROP
DE TU

Directori d’oficines

www.launio.org · 963 530 036

Estamos cerca de ti
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